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danskere har ringet 
til cyberhotline
Hvis dine personlige oplysninger 

bliver misbrugt på nettet, 
eller hvis du bliver ramt af et 
hackerangreb, kan du ringe 
til 'cyberhotlinen for digital 

sikkerhed'. Hotlinen blev lanceret 
i juni 2021, og siden da har den 

besvaret 55.248 henvendelser 
fra borgere og 752 opkald fra 

virksomheder. Det er  
i gennemsnit godt 1.500  

henvendelser om  
måneden. 

55.248 ”Tendensen er desværre klar: Danmark 
bliver i disse år i stigende grad et løn-

modtagerland, hvor færre og færre tager 
springet, udlever iværksætterdrømmen og 

bliver selvstændig. Det betyder, at vi går glip 
af mange af nye virksomheder og dermed 
også potentielt af den vækst og udvikling, 
som nye iværksætter virksomheder skaber.  

Kasper Munk Rasmussen, ansvarlig for iværksætter
politik i SMVdanmark, efter analyse, som viser, at selv
stændiges andel af beskæftigede er gået fra at udgøre  

7,6 pct. i 2008 til 6,1 pct. ved udgangen af 2022.

”Kommunernes Landsforening har på vegne af 52 kommuner indgået 
en aftale med Google, der skal bringe behandlingen af de danske skole-
elevers persondata i it-systemerne i overensstemmelse med loven. Det 
ændrer ikke ved PROSAs grundlæggende holdninger til techgiganternes 

brug af persondata. Brug af Google kan indebære en risiko, for hvordan kan 
vi reelt være sikre? Jeg så helst, at KL sætter gang i en løsning, som fra start 

ikke indsamler persondata.  

Niels Bertelsen, formand for PROSA, før et møde med Folketingets digitaliseringsudvalg.

”Tilliden til vores virk-
somheders brug af 

data er helt afgørende 
for vores fortsatte digi

talisering og samfunds
udvikling. Dataetik  

kommer kun til at blive 
mere vigtigt i frem tiden.  

Digitaliseringsminister Marie 
Bjerre i forbindelse med, at 

Digitaliseringsstyrelsen midt i 
juni offentliggjorde den største 

analyse af dataetik i store 
danske virksomheder.

Gaming – et våben 
mod mistrivsel  

NÅR BØRN OG UNGE 
GAMER, bliver de ikke 
bare underholdt i timevis 
foran skærmen – de får 
også en masse læring og 
ikke mindst mulighed for 
at opbygge venskaber. Lige 
præcis derfor er gaming 
også nævnt i den nye 
handlingsplan for mænd 
og drenges ligestilling, 
som blev præsenteret i 
slutningen af maj. Tanken 
er, at gaming-fællesskaber 
kan modvirke unges 
mistrivsel, og at gaming 
især kan hjælpe udsatte 
unge drenge og mænd. I 
2025-2027 er der afsat 1,8 
mio. kr. til Center for Digital 
Pædagogik, og centret 
skal bruge pengene til at 
udbrede deres viden om 
fysiske gaming-fællesskaber 
til blandt andet kommuner 
og botilbud. 

LIVSSTILSDRÆBERE
WHO anslår i en ny rapport, at  
tobak tegner sig for mere end 1 mil-
lion dødsfald om året, 10 procent 
af alle dødsfald i Europa. 578.908 
dødsfald forårsages hvert år af fos-
sile brændstoffer (5 procent af alle 
dødsfald), alkohol er skyld i 426.857 
dødsfald om året Europa. Og mere 
end 350.000 mennesker dør hvert år 
af at indtage for meget forarbejdet 
kød, sukkerholdige drikkevarer og 
fed, salt mad. 
Kilde: The Guardian

Cyberbordel i Berlin
I slutningen af juni vil folk i 
Berlin kunne booke en time med 
en AI-sexdukke, når verdens 
første cyberbordel åbner efter en 
testfase. Det skriver BBC. 

Udviklingen vækker bekymring 
blandt eksperter – især i forhold til 
de data, som bliver gemt og brugt 
til træning.

Blandt firmaerne bag ser man 
dog et stort potentielt marked. En 
analyse, der er foretaget af Split-
Metrics, har afsløret, at AI-part-
ner-apps har rundet 225 millioner 
downloads i Google Play Butik. 

Lidt af hvert...
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3.011.000.000.000 
dollars. 

Microsoft  
flasher  
gaming- 
musklerne 
Lige siden Microsoft op-
købte Activision Blizzard 
for 68,7 milliarder dollars i 
2023, har det været ventet 
med spænding, hvordan 
verdens største firma ville 
bruge sin store indflydelse 
på spil- og konsolmarkedet.

På Xbox Games Show-
case, årets største gaming-
event, i juni løftede Micro-
soft en del af sløret – blandt 
andet ved at vise et udpluk 
af spil, der bliver udgivet i 
det kommende år. Show-
casen stod på i to timer og 
fremviste 30 spil.

Der var spil fra alle de 
store udviklere under 
Microsofts paraply så-
som Blizzard, Activision, 
Bethesda og Xbox Game 
Studios samt en masse 
third-party udviklere.
Der blev afsløret nye skud i 
både Doom og Call of Duty: 
Black Ops franchises. 

Microsoft ser ud til at 
have holdt, hvad de 
lovede, da de opkøbte Ac-
tivision Blizzard, for deres 
spil udkommer også på 
Sonys PlayStation 5. Dette 
gælder dog ikke spil, som 
er udviklet af deres eget 
Xbox Game Studio. 

Ifølge PROSAs gaming-
ekspert, Mirza Cirkina-
gic, er der ingen tvivl om, 
at Microsoft nu er den 
absolut stærkeste spiller 
på gamingmarkedet, og 
virksomheden vil i høj grad 
dominere og diktere udvik-
lingen fremover. 

40 opladninger 
af din mobiltelefon...
...det koster det potentielt, hver gang du 
laver en enkelt prompt til ChatGPT, og 
den sender dig et svar retur. Det viser en 
undersøgelse, som Raghavendra Selvan, 
der er forsker på Københavns Universitet, 
har lavet. Ifølge undersøgelsen ”koster” en 
prompt i gennemsnit op til 0,19 kWh.
Forskeren har netop også lavet en ”op-
skriftsbog”, som indeholder AI-modeller, 
der kan klare det samme som andre 
modeller, men som bruger langt mindre 
energi.
“Udviklerne har i dag et snævert fokus 
på at bygge AI-modeller, der er effektive 
i form af, hvor præcist et resultat de kan 
opnå. Det svarer til at sige, at en bil er 
effektiv, fordi den får dig hurtigt frem, men 
ignorerer den mængde brændstof, den 
bruger,” siger Raghavendra Selvan.
Klimaomkostningerne kan ifølge Selvan 
sagtens reduceres tidligt i designfasen 
og træningen af modellerne. I den nye 
opskriftsbog har han og kollegerne samlet 
modeller, der kan spare 70-80 pct. af ener-
gien i trænings- og implementeringsfasen 
og samtidig kun gå 1 pct. ned i ydeevne.

Et arbejdsmarked af diagnoser og kultur-
forskelle De it-professionelles blad 

i opdaterede klædersmarskelle.
Dit trykte PROSABLAD ser en hel del anderledes ud, end det plejer.
I denne udgave siger vi farvel til et design, som vi har været stolte af, siden det ramte 
postkasserne første gang i januar 2020.
Det nåede altså at være PROSAbladets udtryk i 4,5 år.

Det er længe for et design i en branche og med et stofområde, som er under  
næsten eksplosiv forandring. Meget er ændret. Læsevaner, måden at læse på og  
tilgangen til nyheder har slået mange kolbøtter siden 2020.
I dag scroller flertallet på mobiler, de udsættes for flere indgange, og øjnene skal  
fristes af flere muligheder.
Det viser de seneste undersøgelser af danskernes medievaner.

Det er i den ånd, at det nye design er kommet til verden. Nemlig ud fra, hvordan 
læsevaner fristes, og hvordan it- og tech-faget ofte præsenterer sig selv. Herunder en 
interaktion med web, lyd og video.
Det bobler nemlig under it-faget, og det stikker af i mange retninger. Og så er det et fag, 
som gror op i netværk, samarbejde og ved konstante udladninger af kreativitet  
og iværksættertrang.
Hele ånden, som driver alt fra gaming, webudvikling og AI-modeller til robotics,  
drift og cybersikkerhed, udspringer af et fyrværkeri af idéer og nørderi.

PROSAbladet skal gerne honorere den ånd og helst beskrive den. Det skal være 
helt sit eget. Ligesom it-faget. 
Derfor skal stofmængden og variationen gerne være større og favne mere nørdede 
temaer. Det skal beskrive menneskene bag, det faglige, feltet, bringe ekspertviden og 
holdninger, og samtidig skal PROSAbladet sætte fokus på de arbejdsvilkår og forhold, 
som præger branchen, og som er årsagen til, at de it-professionelle er samlet i deres  
helt egen fagforening PROSA. Håbet er i stigende grad at afspejle de magiske,  
fantastiske, krævende og helt unikke områder, som it-faglige bevæger sig i.  
Og hvad der driver dem, fagligt og menneskeligt.

Vi starter i denne første udgave af bladet med at sætte fokus på den kunstige intel-
ligens, alle snakker om og investerer så massivt i. Alle vil gerne have mere AI, men 
samtidig frygter de konsekvenserne for deres eget fremtidige arbejde og verdens tryg-
hed. Hvad er det, er der noget at frygte, og er det overhovedet intelligent? Måske er det 
bare detonatoren af de bomber, der allerede er under klimaet, og som får datacentre til 
at trykkoge af energigrådighed?
Vi når også forbi kodeanden, og vi møder et tvillingepar, som har taget et opgør med 
fordomme om kvinder og tech og nu er bidt af programmering. Og vi kigger på vigtige 
undersøgelser fra PROSA om vores digitale oplevelser og utryghed ved sociale medier 
samt meget mere. 

Forandringer er altid svære at fordøje ved første blik. Noget kan virke for nyt og 
anderledes, hvis det optræder der, hvor vi sædvanligvis er trygge, og hvor vi ved, hvad 
vi får og kan forvente.
Forandringer kræver tilvænning.
Vi håber, at du alligevel vil tage godt imod PROSAbladet. God læselyst.

TEKST
Nicolai Scharling
FOTO
Jakob Boserup

Redaktørens indspark_

3,011 trillioner dollars 
eller næsten 21.000 

milliarder kroner. Sådan 
lyder markedsværdien af 
chipproducenten Nvidia. 

Det gør selskabet til 
verdens næststørste – kun 
overgået af Microsoft, som 
er ca. 140 milliarder dollars 
mere værd. Apple indtager 

en 3. plads.

Nvidias eksplosive 
vokseværk afslører, hvor 
astronomiske beløb der 
investeres blandt tech-

giganter som Apple, Meta 
og Alphabet (Google) for 
at komme på forkant i 

AI-kapløbet. Det er nemlig 
i høj grad afhængig af 
Nvidias processorer, 
og efterspørgslen på 
markedet er større end 

udbuddet. 

Og nu vi er ved det. 
Vi har allerede lært at 
sige navne som Musk, 
Zuckerberg, Besos, 

Gates, Altman og Jobs. 
Måske er det på tide, 
at lære navnet Huang 

Jensen. Manden med det 
danskklingende efternavn 
er nemlig medstifter af og 
direktør for Nvidia, og på 
mange måder mindst lige 
så vigtig i AI-hypen som 
OpenAIs Sam Altman.
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Linux er i dag det mest udbredte 
styresystem til at køre servere 
på. Næsten al trafik i datacentre 
og alle hjemmesider har Linux 
under sig, og derfor giver det som 
it-fagperson mening at være god til 
Linux, så man kan forstå og inter-
agere hensigtsmæssigt med alle 
disse systemer. Linux er også frit og 
åbent, så vi alle kan lære af hinan-
den, og så vi har mulighed for at 
ændre i og undersøge indholdet af 
kildekoden. Det er en stærkt filoso-
fisk tilgang til, hvordan vi skal lave 
software, som jeg er meget enig i.

NixOS er et operativsystem, der 
bygger på Nix-pakkehåndteringssy-
stemet, som er en måde at installere 
programmer på. Det er et register af 
software, som bliver vedligeholdt af 
frivillige. Lige nu er det det største 
og mest vedligeholdte register for 
software.

Jeg hørte om NixOS første gang 
for tre år siden, da en daværende 
kollega brugte det. For to år siden 
hørte jeg om det igen, da en anden 
kollega brugte det. De er begge 
fantastisk dygtige programmører, så 
jeg tænkte, at der efterhånden teg-
nede sig et billede. Jeg begyndte at 
arbejde med NixOS sidste år – men 
jeg bruger det stadig ikke så mange 
steder, som jeg gerne ville. 

NixOS har en særlig tilgang, der 
gør, at man kan have en reproducer-
bar opsætning. Forestil dig, at hele 
din opsætning – alle programmerne 
på din computer, hvilke mapper 
du har liggende, hvilket farvetema 
du har sat i din browser osv. – er 
beskrevet i en tekstfil, så når du vil 
skifte computer, kan du få præcist 
det samme på den nye computer. 
Man definerer altså, hvordan man 
vil have ens opsætning til at se 

ud – og voila, så har man opsat sin 
computer og kan tage sin opsætning 
med sig fra computer til computer.

Det er spændende at arbejde 
med NixOS, fordi jeg godt kan lide 
tanken om, at softwaresystemer er 
deterministiske, at de er pålidelige, 
og at de gør det, de "plejer" at gøre. 
Jeg blev solgt på idéen om NixOS, 
fordi man kan definere, hvordan 
ens operativsystem skal se ud – og 
så trykker man "enter", og et par 
minutter efter har man et helt friskt 
operativsystem på en ny computer 
med præcist den samme konfigura-
tion og de samme programmer, du 
har på den anden computer. 

I dag bliver NixOS mest brugt af 
folk, der går op i DevOps/DevSec-
Ops og deterministiske systemer. 
Med andre ord: Folk, der er nørdede 
omkring infrastruktur og funktions-
programmering. Men i virkelighe-
den er der mange, som kunne have 
store fordele af at bruge NixOS – for 
eksempel: 

•  Alle, der har brug for at kunne 
verificere og dokumentere, hvor 
tredjeparts afhængigheder kom-
mer fra (Software Bill of Materials). 

•  Alle, der gerne vil kunne have in-
frastruktur som kode og definere 
præcist, hvilke programmer der er 
installeret på systemet, og som vil 
være i stand til at rulle tilbage, hvis 
der er noget, der er malkonfigure-
ret, eller andre problemer opstår. 

•  Alle, der går op i sikkerheden af 
deres OS. 

•  Alle, der gerne vil have mulig-
heden for at have opsætning til et 
udviklingsmiljø, der kan distribu-
eres mellem kollegaer, så man ikke 

manuelt behøver sætte det op på 
hver udviklers maskine.

Det danske NixOS-netværk 
samler folk, der arbejder med Nix 
og NixOS. Formålet er at udbrede 
kendskabet og skabe et netværk 
for folk, der er interesseret i, hvad 
man kan få ud af at bruge NixOS. 
Netværket mødes hver tredje måned 
hos PROSA i København, og det 
er et sted, hvor man kan læne sig 
op ad andre i samme situation og 
have nogen at sparre med og blive 
inspireret af. Jeg er med i netværket, 
fordi jeg synes, det er vigtigt at have 
andre folk, man kan lære af. Det 
er også sjovt at lære fra sig, og det 
at være sammen med nogen med 
samme interesse kan styrke min 
motivation. ★Jamie Neubert 

Pedersen 
32 år
Har læst softwareteknologi på DTU
Udvikler hos startup-virksomheden 
Pensure, der udvikler software til 
pensions- og forsikringssektoren
 

”Jeg bruger NixOS i mit 
arbejde til at håndtere 
vores udviklingsmiljøer 
og til at lave opsæt-
ning for dele af vores 
infrastruktur, fordi det 
giver mulighed for at 
have al konfiguration 
defineret i koden. 

NIXOS ER EN LINUX-DISTRIBUTION
Det betyder, at NixOS bygger på Linux, som er 
et open source-styresystem. Der bliver bygget 
mange versioner af Linux – disse versioner kalder 
man i daglig tale distributioner og tæller bl.a. også 
Debian, SUSE og Ubuntu. De har alle Linux-kernen 
i centrum, men ”indpakningen” er forskellig. Linux-
distributionerne er kendt for at være sikre og 
stabile systemer, og de går imod tankegangen om, 
at ”one size fits all”, som er et af kendetegnene ved 
Microsofts Windows og Apples MacOS.

TEKST
Maria Trustrup 
mbt@prosa.dk
FOTO
Privat

De store plusser ved 
NixOS er...
Reproducerbarhed er den helt 
store ting, hvis man snakker 
om fordele ved NixOS. Derud-
over er deterministiske udfald 
en stor fordel, så man ved, 
at man altid får det samme 
ud, når man giver de samme 
inputs. 
 
De store minusser 
ved NixOS er...
Den største ulempe er på en 
måde også den store styrke: 
At man skal definere, hvordan 
man vil have tingene til at 
være. Man kan ikke hente en 
arbitrær fil fra nettet og køre 
den. Man skal have det igen-
nem Nix-pakkesystemet, og 
det kan være lidt omstændigt.

Min indre nørd_
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ER DER EN DATAHAJ 
GEMT I DIG?

Fagligt udbytte du kan bruge i hverdagen

Besøg os på
www.superusers.dk

super@superusers.dk | 48 28 07 06 

FIND DIT NÆSTE KURSUS 
HOS SUPERUSERS

Firmakursus
Få et skræddersyet 
kompetenceløft til 
hele teamet i fx 
SQL, Power BI, data 
science i Python.

Åbne kurser
Deltag på vores 
åbne kurser med 
afholdelsesgaranti 
i Hillerød, Aarhus, 
og virtuelt.

Et godt kursus giver dig masser af 
værktøjer og praktisk viden med videre.
Til gavn for både dig og din arbejdsplads. 
Vi glæder os til at byde dig velkommen på 
din næste læringsrejse hos SuperUsers.

Populære kurser i Data og BI
SQL Grundkursus (SU-240)

SQL er nøglen til 
enorme mængder data. 
Kom godt i gang med 
at skrive SQL.

Python, Pandas & 
Numpy (SU-228)

Få ekspertise i data 
science i Python og 
de mange udvidelser.

DAX Grundkursus (SU-782)

Lær at skrive dine egne 
DAX measures, så du 
kan skræddersy jeres 
Power BI rapporter.

Power BI Data 
Analyst (PL-300)

Lær at lave rapporter/ 
dashboards, og bruge 
Power BI Service.

PROSA_annonce_udg3_2024.indd   1PROSA_annonce_udg3_2024.indd   1 03.06.2024   21.0803.06.2024   21.08

Det usunde 
internet

Unge med internetafhængig-
hed oplever ændringer i 
deres hjernekemi, som kan 
føre til mere vanedannende 
adfærd. Det viser en under-
søgelse, som er offentliggjort i 
tidsskriftet PLOS Mental  
Health. 

Forskerne har gennemgået  
12 tidligere undersøgelser, der 
involverede 237 unge i alderen 
10-19 år med en formel diag-
nose af internetafhængighed. 

Undersøgelsen fandt et samlet 
fald i den funktionelle forbin-
delse i dele af hjernen, der er 
involveret i aktiv tænkning og 
er ansvarlig for hukommelse 
og beslutningstagning. Det er 
især effekten af brug af sociale 
medier, som spiller ind. De 
unge viste ifølge avisen The 
Guardien adfærdsændringer 
i forhold til mental sundhed, 
udvikling, intellektuelle evner 
og fysisk koordinering.

Er du dårlig til 
at huske? 

Træn din hukommelse 
med tre nemme tricks 

1. Tegn
Hvis du ikke er helt skarp til at 
huske, kan det være en hjælp, 
hvis du tegner. Et forsknings-
projekt har nemlig vist, at man 
ofte husker langt bedre, hvis 
man har tegnet noget, i mod-

sætning til hvis man har skrevet 
det ned. Årsagen er, at vi sætter 
flere grene af vores hukom-

melse i sving, når vi tegner, fordi 
vi også aktiverer vores visuelle 

minder og erfaringer.
 

2. Gå baglæns 
Det kan lyde halvdumt, men 

hvis der er noget, du har glemt, 
kan det hjælpe, at du går 

baglæns, imens du forsøger 
at huske tilbage. En engelsk 

undersøgelse har vist, at hvis vi 
bevæger os baglæns – eller blot 
forestiller os, at vi gør det – er 
det koblet sammen med vores 
mentale fortid, og det kan der-
med styrke vores hukommelse. 

 
3. Dyrk 10  

minutters motion
Er du dårlig til at tegne, eller 
bliver du rundtosset af at gå 

baglæns, kan du benytte dig at 
det sidste trick: Dyrk 10 minut-
ters motion. Forskere har fundet 

ud af, at blot ti minutters let 
motion – for eksempel en gåtur 
eller lidt øvelser på stuegulvet – 
kan føre til, at du husker bedre. 
En bonuseffekt er desuden, at 
motionen også løfter humøret, 
fordi den som bekendt øger 
produktionen af endorfiner. 

PRØV 
DET!

AI-kandidat til det britiske valg
Mød verdens første kandidat, der er genereret af kun-
stig intelligens: AI Steve. Han stiller ifølge flere britiske 
medier op til det britiske parlamentsvalg 4. juli i Brighton. 
Det er it-legebarnet, Steve Endacott, der har registreret AI 
Steve til valget som en uafhængig kandidat. Hvis AI Steve 
vælges, har Elcott forklaret til The Independent, at han vil 
møde fysisk op på Steves vegne, men kun for at stemme 
for den politik, som er vedtaget af hans chatbot. AI Steves 
mærkesager er blandt andre: At vedtage de bedste politik-
ker fra andre partier og højere beskatning af Google og 
onlineforhandlere.

Det sunde 
internet

En undersøgelse fra Oxford Universitet 
fastslår, at vi føler os bedre tilpas takket 
være internettet. Det skriver BBC. For-
skerne fra Oxford har mellem 2006 og 2021 
indsamlet data fra to millioner mennesker 
fra i alt 168 lande, og resultatet var altså, 
at folk, der havde internetadgang eller 
aktivt brugte internettet, havde en højere 
livstilfredshed og socialt velvære. Det bør 
lige nævnes, at forskerne ikke har kigget 
specifikt på effekten af sociale medier.

Annonce Lidt af hvert...
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Hvad er AI – og er 
det overhovedet 
intelligent?

Moores lov

Symbolsk AI

Ekspertsystemer

Multimodalitet

SprogmodellerNeurale netværk

ChatGPT

Maskinlæring

AGI

Turing-testen

HVAD ER KUNSTIG INTELLIGENS?
Hvorfor er AI ikke intelligent – og hvad er kunstig intelligens 
så, hvis det ikke er intelligent? Hvor ikke-intelligent intelligent er 
det reelt i dag? Og hvad er intelligens egentlig?

Vi kan lige pludselig snakke med chatbots og være i dia-
log med sprogmodeller, ligesom Turing varslede allerede i 
1950’erne. 

Men AI er ikke noget nyt. Det nye er internettets overflod af 
træningsdata og stadig mere computerkraft. Og så nogle små-
ændringer. 

Det kan godt være, at det ikke revolutionerende rent pro-
grammeringsmæssigt – men resultatet fra ChatGPT og de 
andre modeller har blæst eksperterne bagover. 

Dommedagssnakken er dog skudt helt over målet. AGI, den 
generelle kunstige intelligens, der kan kopiere menneskets 
selvstændige tænkning, er lang væk. 

Vi bør i stedet lægge fokus andre steder. På hvordan vi rent 
faktisk bruger AI. På klimaaftrykket. På om vi får AI-skam.

Læs de mange takes på AI – hvor skal vi hen nu?
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Hvad er kunstig intelligens – eller den engelske for-
kortelse AI – som vi alle har taget så meget til os, at det blev årets 
ord i flere lande sidste år?
Det er i hvert fald en misvisende betegnelse, lyder det fra flere eksper-
ter, som PROSAbladet har talt med.  
De hæfter sig ved, at vi dårligt er klar over, hvad intelligens er. Ifølge 
dem er AI falsk varedeklaration. 

De kalder det i stedet en meget, meget stor beregner – som ikke aner, 
hvad den har med at gøre, men kan foregive at have det – primært ved 
at have trænet, tygget på og sorteret i astronomiske mængder af tekst, 
fotos, film og andet og derefter lært at sætte dem (for os) meningsfyldt 
sammen ud fra sandsynlighed.

Det er blandt andet lige præcis dét, som ChatGPT er indbegrebet af, 
forklarer Anders Kofod-Petersen, datalog og professor i anvendt kun-
stig intelligens ved Norges tekniske og naturvidenskabelige universitet.
”Hvis den (ChatGPT, red.) skriver: ’Jeg er en hest’, så kunne den lige så 
godt have skrevet: ’x27, x28, x29’. Den kan i princippet ikke forbinde 
ordet ’hest’ med noget. Den ved egentlig ikke, at det er et dyr,” siger 
Anders Kofod-Petersen og fortsætter: 
”Den har dog en slags implicit model af, hvilke ord som er tætte på hin-
anden. For eksempel at ’hest’ er tættere på ’elefant’ end på ’køleskab’. 
Så den har en implicit model af sprog, men ikke eksplicit.”

En gamechanger i forhold til de store sprogmodeller, som er beskrevet 
i den videnskabelige artikel ’Attention is all you need’ fra 2017, er at 
lære modellerne, hvordan de skal fokusere på enkelte ord i stedet for 
hele tekststrenge. Altså hvad de skal give attention. Det er transformer-
delen, som også er T’et i GPT.
”Det er en af hoveddelene i de sprogmodeller som ChatGPT, vi ser i 
dag, og en væsentlig bestanddel af den udvikling, vi har set inden for 
de sidste 7-8 år inden for generativ AI,” siger Stefan Horst Sommer, 
der er professor ved Datalogisk Institut på Københavns Universitet og 
ekspert i kunstig intelligens.

En anden forskel i udviklingen er skiftet fra brug af 
symbolsk AI til ikke-symbolsk/subsymbolsk AI. 
”Symbolsk AI er den relativt gammeldags måde, hvor man på forhånd 
sætter eksplicitte regler op for, hvordan et system skal ræsonnere. Vi 
siger for eksempel til systemet: Her er en kaffekop. Men en kaffekop 
kan være super mange ting. Så hvis vi skal lave et symbolsk system, 
så skal vi kode alle variationerne ind, og det er meget omfattende at 
lave et system, som blot genkender kaffekopper,” fortæller Stefan Horst 
Sommer.

Hvis vi derimod gør det ikke-symbolsk, så træner vi ved at vise tusin-
der og atter tusinder af billeder af kaffekopper uden først at definere, 
hvad en kaffekop er. 
”Det samme gælder selvkørende biler. Hvis vi skulle definere alle sce-

narier for vejr, vind, nat, dag, tusmørke, skilte 
og børn, der går over vejene, så ville det være 
tungt og tage meget, meget lang tid. I praksis 
har det vist sig ikke at være muligt,” siger Ste-
fan Horst Sommer. 
”I moderne kunstig intelligens (subsymbolsk, 
red.) træner vi på videomaterialet fra tusindvis 
af timers optagelser fra bilkameraer, og så læ-
rer maskinen selv, hvad der er hvad erfarings-
mæssigt. Det er det, der foregår i dag på en hel 
crazy skala med 400 milliarder variable,” siger 
han.

ChatGPT og de andre generative 
modeller hører under kategorien ”sub-
symbolsk kunstig intelligens”. Her udsætter vi 
altså maskinen for en kolossal mængde af data 
og lader det være op til maskinen selv at ad-
skille æbler fra pærer og flodheste fra bjørne. 
Maskinen begynder at genkende data, fordi 
den ser data igen og igen, når vi træner maski-
nen, og herfra laver den forbindelser mellem 
data – lidt ligesom vores neurale forbindelser i 
hjernen. 

Tilbage til kaffekoppen fra før: Maskinen får 
præsenteret data, hvor en kaffekop indehol-
der kaffe, og derfor begynder den at kunne 
genkende sammenhængen, og den laver den 
statistiske forbindelse mellem de to datapunk-
ter (’kaffe’ og ’kaffekop’) – men maskinen 
forstår altså reelt ikke, at der er tale om kaffe i 

en kop. Den genkender kun data, statistikken 
og forbindelserne. 

Kørte sprogmodellerne på ’symbolsk kunstig 
intelligens’ – også kaldet Good Old Fashioned 
AI, GOFAI – skulle vi i stedet fra start lære ma-
skinen alle de symboler, den skal forstå. For 
eksempel at en kaffekop er en kaffekop, og at 
kaffe er kaffe. Herefter ville vi give maskinen 
regler. En regel kunne for eksempel være, at 
kaffe skal i kaffekoppen – så nu ved maskinen, 
at de to ting hænger sammen, men den har 
altså ikke selv lavet forbindelsen, den har vi 
defineret for den.  
Som nævnt – det er omfattende og besværligt. 
Derfor har vi siden 1980erne stort set kun gjort 
brug af subsymbolsk AI. 

Det er i øvrigt også derfor, at vi oplever, at 
sprogmodeller kan hallucinere. Altså hvis 
ChatGPT pludselig siger, at der skal kalkfjerner 
i sovsen, eller at Danmark er et land i Sydame-
rika. 
”Den ved ikke, om det, den siger, er rigtigt eller 
forkert. Den er bare overbevist om, at det er 
rigtigt – så det er er egentlig lidt en bullshit-
generator,” siger Anders Kofod-Petersen. 

Selvom der er forskel på symbolsk 
og subsymbolsk AI, er fællestrækket, at 
ingen af delene kan måle sig med vores men-
neskelige intelligens.
AI kaldes i princippet blot intelligent, fordi den 
kan hjælpe med at udføre opgaver, vi før var 
ene om at mestre.

Alligevel kan maskinlæringen, den neurale 
træning og den generative AI en hel masse. 
Grænserne skubbes næsten dagligt.
I dag kan hvem som helst producere hæderlige 
videoer ud fra selvskrevne prompter hjemme 
ved køkkenbordet, skabe fake fotos og levende 
billeder af hvilken som helst politiker, lave 
egne tæt-på-at lyde-som-Beatles-sange med 
få tastetryk, chatte med bot-psykologer eller 
uploade en tegning af en prinsesse og få leve-
ret et færdigskrevet eventyr om hende, som en 
Google-chef for nylig fortalte, at hendes datter 
havde gjort med Gemini på telefonen. Og mon 
ikke, vi om kort tid kan lave spillefilm direkte 
til biografen?

Vi kan lave en maskine, 
vi kan snakke med. Det 
er noget, vi har drømt om 
i 2.000 år, så det er helt 
vildt.
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AGI 

Er artificial general intelligence – eller på 
dansk: generel kunstig intelligens – en frem-
tidsdystopi, eller er det bare et fluffy marke-
tingsbegreb, som slet ikke har nogen gang 
på jord? Eksperterne hælder til det sidste, men 
fremtiden er som bekendt svær at spå om. AGI 
er den stærke kunstige intelligens, som reelt 
betyder, at maskinen er fuldt ud lige så intelli-
gent som et menneske. Den kan lære og forstå, 
og det er lige præcis AGI, som skaber frygt og 
bange anelser for fremtiden – for kommer AGI 
til at tage magten fra os mennesker?    



AI i dag – hvad enten vi taler om ChatGPT, 
Gemini eller selvkørende biler – er dog ikke 
intelligente som vi mennesker. Kunstig intel-
ligens er teknologi, der primært er resultatet 
af knalddygtigt ingeniørarbejde og adgangen 
til en næsten uendelig mængde af data fra 
det vildt voksende internet. 
Eller som Dan Rose Johansen siger:
”Det at bruge ordet intelligens er dumt. Det 
er egentlig bare computersystemer, der er 
baseret på eksempler og observationer.”
Han har arbejdet med kunstig intelligens i ni 
år, forfattet bogen ’Applying Artificial Intel-
ligence’ og er stifter af Todai, som rådgiver 
virksomheder i at implementere AI.

Og Dan Rose Johansen er ikke 
alene. Andre påpeger over for PROSAbla-
det, at det, vi kaldte kunstig intelligens for 
fem år siden, i dag bare kaldes programme-
ring, og at det om fem år sikkert vil ske det 
samme. Her vil vi måske bare kalde ChatGPT 
for et smart stykke software? 
Alligevel taler alle om AI og kunstig intel-
ligens og bruger betegnelsen i flæng. Måske 
fordi resultatet, intelligent eller ej, er en min-
dre revolution af brugbar teknologi, som vil 
forandre samfundet hurtigere, end vi måske 
kan følge med.
Som Thore Husfeldt, algoritmeforsker på IT-
Universitetet, fortæller:

”Vi kan lave en maskine, vi kan snakke med. 
Det er noget, vi har drømt om i 2.000 år, så 
det er helt vildt. Alan Turing, datalogiens fa-
der, sagde i 1950, at vi ville se maskiner, man 
kan snakke med – og det er der, vi er nu. Jeg 
er rystet.” 

Og det er netop den folkelige 
oplevelse af at kunne ’snakke med en 
maskine’, som har sat turbo på AI-debatten 
og snakken om kunstig intelligens. Det skete, 
da ChatGPT bragede globalt ud til alle med 
netforbindelse i efteråret 2022. 
Med ChatGPTs succes og hype flyttede begre-
ber som generativ AI og sprogmodeller ud af 
nørdernes rækker og ind i alles arbejdsliv og 
skoleliv. Vi fik noget mellem tastefingrene, 
som var umiddelbart anvendeligt til mange 
ting og enormt hurtigt. Med en enkel fore-
spørgsel kunne man få skrevet et essay, løst 
skoleopgaver, lavet artikler og en hel masse 
andet. Og kvaliteten var – og er – generelt til 
den brugbare side.
Men igen. Intelligent er det ikke.

Ifølge forskerne er det med ChatGPT ligesom 
pophittet, der spilles overalt og pludselig gi-
ver navn til en musikgenre, som kommer bag 
på mange, men i virkeligheden har eksisteret 
i adskillige år.
”I bund og grund er GPT-modellerne en 
kodyl, kæmpe, enorm, monsterstor statistisk 
model af, hvilke ord der har en tendens til 
at komme efter hinanden i rækkefølge. Og 
når du så skriver et eller andet til den – eller 
prompter den, som det nu moderne hedder – 
så styrer du egentlig, hvorhen i den her stati-
stiske model, den skal kigge ind. Men den har 
ingen idé om, hvad ordene betyder,” forklarer 
professor Anders Kofod-Petersen. 

Stefan Horst Sommer er enig:
”Det har intet med intelligens at gøre. Meget 
er ligesom for 50 år siden, men er nået lidt 
længere, og de store tekniske spring kom for 
12 år siden med neurale netværk, hvor man 
binder ting sammen i netværk efter samme 
model, som vi kender i hjernen. Altså en type 
maskinlæringsmodel inspireret af strukturen 
i den menneskelige hjerne,” forklarer Stefan 
Horst Sommer.
Neurale netværk består af indbyrdes for-

bundne noder, eller ’neuroner’, organiseret i lag. Hvert 
neuron modtager input, anvender en aktiveringsfunktion 
og sender outputtet til det næste lag. Neurale netværk er 
effektive til opgaver som billed- og talegenkendelse.

”Selvom de underliggende modeller ikke er revolutione-
rende forandret, så bliver jeg alligevel overrasket over, 
hvor godt det virker. På mange måder har vi i dag levet 
op til Turing-testen, nemlig at vi kan være i en slags dia-
log med en maskine,” siger Stefan Horst Sommer.
Turing-testen fra 1950, der er opkaldt efter Alan Turing, 
er en måde til at afgøre, om en maskine udviser intelli-
gens på et menneskeligt niveau – uden at man på samme 
tid er nødt til at definere, hvad intelligens reelt er. 
”Men herfra er der stadig langt til det, vi kalder AGI (arti-
ficial general intelligence – eller generel kunstig intelli-
gens, red.). For AI kan i dag ikke planlægge eller gøre helt 
simple ting, som mennesker kan,” fortæller Stefan Horst 
Sommer.

Den egentlige udvikling skal altså findes 
inden for maskinkraft og ingeniørarbejde 
tilsat et internet.
”Som professor i fagfeltet vil jeg selvfølgelig gerne sige, at 
vi oplever et kæmpe gennembrud. Men der er i bund og 
grund ikke sket noget siden 1969. I hvert fald ikke siden 
1980,” fortæller Anders Kofod-Petersen og fortsætter:
”Grunden til, at det virker nu, er noget så kedelig, som at 
vi har fået adgang til nok digitale data, og at vi har fået 
nogle voldsomt kraftige maskiner – og at vi så har fået 
den lyse ide at koble de to ting sammen. Det er det, der 
er gjort. Den måde, vi træner de her maskinlæringssy-
stemer på, er – lidt groft sagt – egentlig det samme, som 
vi har gjort siden 1980. Vores metoder har bare manglet 
hestekræfter og brændstof.” 

Thore Husfeldt, algoritmeforsker og pro-
fessor på ITU, har den her forklaring:
”Hvorfor kunne vi ikke bygge det her i 1980? Dels var der 

nogle ting, vi ikke havde fundet på endnu. 
Dels havde vi ikke hurtige nok compute-
re. I dag har vi meget stærke parallel-be-
regningscomputere. Og dels havde vi ikke 
internettet og derfor ikke data. Det nye 
ved internettet er, at der pludselig kom en 
masse træningsdata. Så de tre ting skete 
inden for en 20 års periode, og de spiller 
godt sammen”. 

Alligevel er han og de øvrige eksperter, 
PROSAbladet har talt med, overraskede 
og begejstrede over, hvor godt modeller 
som ChatGPT virker.
”For mig er det mest imponerende det, 
der hedder transformer-arkitekturen, 
som er en specifik måde at træne neu-
ralnet på. Altså T'et i GPT – og det, at det 
virker så godt, som det gør, synes jeg 
næsten, er uanstændigt,” siger Thore 
Husfeldt.

Det interessante ved AI er 
altså ikke nødvendigvis, om den 
er intelligent – for det er den med forsker-
nes ord ikke.
Det interessante er de resultater, som kan 
ses nu – og har blæst alle bagover.
Og ikke mindst de kolossale forandrin-
ger, som når samfundet kastes rundt i 
hækbølgen på de stadig større generative 
motorer. En meget stor række arbejds-
opgaver kan allerede automatiseres – fra 
diagnosticering, referatskrivning, sags-
behandling, journalistik, konsultation, 
juniorprogrammering og meget, meget 
mere.

Derfor sker der også en af de historisk 
største oprustninger i forhold til investe-
ringer og forsøg med nye AI-systemer.
Det handler om at få de største muskler 
og at have sin egen model, så alle forsøger 
sig med de nye muligheder for at træne 
stadig mere effektivt på nye data – ja, 
tilmed på syntetiske data. Altså smide en 
model af et objekt, for eksempel en bil, 
ind i en billedgenerator, der generer tu-
sindvis af syntetiske miljøer, lysforhold og 
vinkler, og så træner modellen ud fra det.
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SYMBOLSK VS. SUBSYMBOLSK 

Symbolsk AI er den ”gammeldags” kunstige 
intelligens. Her lærer vi maskinen symboler, 
og det kræver uendelig mange ressourcer og 
tid, fordi vi skal opstille alle tænkelige scenarier. 
Hvis vi i stedet bruger subsymbolsk AI – som 
blandt andet ChatGPT bygger på – kan vi 
i stedet træne maskinen, så den selv kan 
definere symboler og lave statiske forbindel-
ser. Fordelen ved subsymbolsk AI er, at vi kan 
bruge mange, mange flere data, men risikoen 
er til gengæld, at maskinen hallucinerer, fordi 
den ikke ved, om det, den siger, reelt er sandt 
eller falsk. 

Den måde, vi træner 
de her maskinlærings-
systemer på, er – lidt 
groft sagt – egentlig 
det samme, som vi har 
gjort siden 1980.



AI OG ML 
AI 
Kunstig intelligens – eller artificial 
intelligence – er det samlede begreb for 
teknologier, der forsøger at imitere den 
menneskelige hjerne. I dag har vi dog 
kun ”svag” kunstig intelligens, hvilket 
betyder, at teknologien ved hjælp af data 
og algoritmer kan udføre opgaver, der 
minder om menneskers ageren, men 
som ikke har en bevidsthed eller reelt 
selv kan tænke. 

ML 
Maskinlæring – eller machine learning 
– er en underkategori af kunstig intel-
ligens. Her gør man brug af data og sta-
tistiske modeller til at forbedre maskinen 
løbende, så den kan udføre handlinger 
mere og mere præcist. Mange af de 
løsninger, vi i mange år har kendt som 
AI-løsninger, er reelt machine learning. 

Derfor investeres der næsten ubegribe-
lige summer i de her år. Det er Joakim von 
And-beløb, som nævnes, når tech-giganter 
som Microsoft eller Elon Musk er klar til at 
trække op til trecifrede milliardbeløb ud på 
at bygge supercomputere for at komme for-
rest i AI-kapløbet. 
Så store investeringer brugt et sted, smitter 
selvfølgelig negativt af på andre, hvor der så 
bliver sparet. Mange frygter derfor, at mas-
sefyringer og eksempelvis mindre fokus på 
sikkerhed vil blive bagsiden af øjeblikkets 
oprustning. 

Og så er der den mur, som kaldes Moores lov 
fra 1965, opkaldt efter Intel-stifteren Gordon 
Moore.
Moores første lov siger, at antallet af transi-
storer eller komponenter vil fordobles hver 
18. måned i et kredsløb. 
Tilsat den vilde udvikling, vi oplever nu, hvor 
kampen om og efterspørgslen af halvleder-
microchips er stor og specialiseret, at der 
blandt andet er investeret 40 milliarder 
dollars på at få fabrikker op at køre i Texas. 
Det er blevet en del af den globale stormagts-
kamp ikke at løbe tør for microchips, og en 
del udvikling lider allerede under, at der 
større efterspørgsel end produktion.

Moores anden lov siger, at omkostningerne 
til etableringen af fabrikker, der fremstiller 
halvleder-mikrochips, fordobles hvert fjerde 
år. På et tidspunkt bliver omkostninger og 
aftrykket så stort, at vi ikke kan følge med.

Det fører os videre til en andet 
stort spørgsmålstegn ved AI-ud-
viklingen.
Taberen er nemlig i ukendt stor grad klimaet 
– og beskrives som en bombe under hele ud-
viklingen. Allerede i 2018 nåede forskere frem 
til, at cloudløsninger har et større klimaaf-
tryk end den globale kommercielle flytrafik. 
Og det var i 2018. Før ChatGPT og før alle gik 
all-AI-in. 

Vi har ikke overblikket, men indikatorer. Du 
bruger op til det samme som 40 mobilop-
ladningers strømforbrug, hver gang du får 
spyttet 320 ord ud af ChatGPT, har en dansk 
forsker regnet sig frem til. 
Træningen af ChatGPT 3 svarede til elforbru-
get hos 40.000 amerikanske husstande i et år. 
Det bliver beskrevet af tech-journalister, 
hvordan især de dele af datacentrene, der 
arbejder med generativ AI, stønner af over-
ophedning og derfor trækker stadig større 
energi og vandressourcer ind for at nedkøle. 
Det koster voldsomme klimaaftryk af bruge 
stadig mere AI. Måske bliver snakken om 
flyskam til et begreb som AI-skam. 

Hvor fører det så hen?
Da ChatGPT brød igennem, åbnede der sig 
også en koncert af dommedagstrommer, som 
buldrede lidt dystert i mol ud over fremtiden. 

Musk advarede mod de intelligente systemer, eksperter 
skrev under på dokumenter om at sætte udviklingen på 
pause, og der var snak om, at mere intelligente systemer 
end mennesket selv bankede på døren og truede med 
udryddelse.
Der blev nævnt AGI, artificial general intelligence, eller 
stærk kunstig intelligens. Der, hvor maskinen så at sige 
lærer selv og kan håndtere komplekse, generelle opgaver 
på samme niveau som mennesker.

Hvor langt er vi derfra – vi har svag kunstig intelligens, 
men den stærke?
De eksperter, PROSAbladet har talt med, er enige om, at 
snakken om dommedag og apokalypse er et godt stykke 
væk – og ikke der, at debatten bør være.
”Mit umiddelbare svar er, at vi er meget langt derfra, og 
at frygten er ubegrundet. Det her handler ikke om dom-
medagsscenarier. Det er ikke det, vi skal regulere efter, 
og det kan skade udviklingen, hvis det er fokus for debat-
ten,” siger Stefan Horst Sommer.
Han så hellere, at vi rykkede fokus hen på de forandrin-
ger, den allerede eksisterende AI har på samfund og ar-
bejdsmarked – og ikke mindst bruger det som et positivt 
værktøj til at gøre samfundet bedre.

Dan Rose Johansen har slet ikke fidus til 
AGI-snakken:
”AGI er et bullshit marketingbegreb. Det er med sikker-
hed en dum idé at arbejde med, for der er ikke nogen, der 
kan definere det. Vi ved ikke, hvornår, vi er der. Og det er 
heller ikke klart, hvad vi skal gøre, når vi så er der? Hvad 
skal vi bruge det til?” siger direktøren.
Han efterlyser i stedet et fokus på strategier for at im-
plementere det AI, vi allerede har. Altså en strategi, som 
rækker ud over det at købe et produkt, som eksempelvis 
Copilot, hvor man ser på, hvordan man vil bruge det rea-
listisk, og så det passer med udviklingen.

Anders Kofod-Petersen tror ikke på, at AGI 
ligger lige for:
”Jeg har ingen tro på AGI. For det første kan vi ikke defi-
nere, hvad vi mener, når vi siger, at vi gerne vil lave det. 
Vi er generelt heller ikke blevet klogere på, hvad intelli-
gens er,” siger forskeren.
Kun Thore Husfeldt er som den eneste mere forsigtig – 
med henvisning til de seneste års udvikling in mente:
”Indtil for fem år siden sagde jeg, at alt det her nok ikke 
kommer til at ske lige med det samme. Det er jeg holdt op 
med at sige. Jeg har haft en holdning, som jeg nu tror, er 
forkert – og lige nu er jeg forholdsvis stille på det om-
råde,” siger algoritmeforskeren. ★
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ChatGPT ved ikke, om 
det, den siger, er rigtigt 
eller forkert. Den er bare 
overbevist om, at det 
er rigtigt – så det er er 
egentlig lidt en bullshit-
generator.

LLM OG MULTIMODALE MODELLER  
LLM
Sprogmodeller – eller large language models – er 
trænet på kæmpestore datasæt, der gør, at modellerne 
kan analysere og sammensætte ord og tekster. Det er 
især de seneste års udvikling af de store sprogmodel-
ler, som har ført til det massive AI-boost, vi står midt i. 

MULTIMODALITET
Når man taler om multimodale modeller, betyder 
det, at AI-løsningerne kan bearbejde forskellige 
slags data – for eksempel tekst, lyd, billeder, video 
og computerkode – samtidig. De nyeste generative 
AI-løsninger er i dag typiske multimodale modeller, og 
grundlæggende er det interessant, fordi løsningerne 
pludselig får mange flere grundkilder. 
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Hvad er intelligens?
Der er et hav af definitioner på, 
hvad intelligens er, men der er 
ikke en klar og entydig beskri-
velse af begrebet. 
I bund og grund handler det vel om, hvor-
dan du udnytter potentialet og summen 
af de cirka 100 milliarder neuroner, som 
udgør din hjerne? De vejer omkring 1,4 
kilogram hos en voksen og 400 gram hos en 
nyfødt. Nervecellerne er bundet sammen i 
et netværk så komplekst, at vores forståelse 
kun har kradset i overfladen.
I øvrigt er det måske uklart, hvorvidt stør-
relsen af hjernen er helt afgørende for vores 
intelligens. Noget tyder på, at den menne-
skelige hjerne faktisk er 13 procent mindre i 
dag end for 100.000 år siden. 
Det er altså summen af vores neuroner, og 
hvordan de arbejder sammen, som også gør 
os i stand til at planlægge, drømme, fanta-
sere, bruge ophobet viden og erfaringer til 
at være kreative, undgå at forgifte os selv, 
indgå i sociale sammenhænge, tale, tænke 
og altmuligt andet.

Vores intelligens er udviklet ud 
fra, hvad der bedst kan sikre os overle-
velse, og den tjener os, så vi kan reprodu-
cere os selv. Og det er i øvrigt her, at mange 
forskere trykker på bremsen, når vi taler 
om kunstig intelligens og algoritmer, som 
bliver mere intelligente end vi mennesker: 
Det er manglen på evnen til selv at lære og 
reproducere sig selv, som gør en forskel. 
Den måde, vi træner AI, er baseret på den 
nyeste viden om, hvordan vores hjerners 
neurale netværk arbejder – men vi er stadig 
ikke helt klar over, hvordan hjernen så 
energieffektivt kan foretage så meget for-
skelligt, som gør os i stand til at planlægge 
fremad, identificere komplekse ting i vores 
omgivelser og tilpasse os forskellige miljøer 
og sociale sammenhænge. 

Selve ordet ”intelligens” 
stammer helt tilbage fra 
1300-tallet, og hvis du i dag slår op 
i ordbogen for at finde svar på, hvad 
intelligens egentlig er, får du den her 
forklaring: 
”Intelligens er evnen til at tilegne sig 
viden, opfatte og forstå sammenhænge 
mellem forskellige fænomener, tænke 
abstrakt og løse problemer.” 
Spørger man psykolog Peter Hart-
mann, der har en ph.d.-grad i intelli-
gens, er svaret noget nær det samme: 
”Grundlæggende handler intelligens 
ikke om evnen til at løse specifikke 
opgaver. Det handler om at kunne løse 
problemer, bearbejde information og 
gennemskue sammenhænge,” siger 
han til Videnskab.dk. 

Når man taler om intelligens, 
taler man ofte om g-faktoren. Man ved 
ikke præcis, hvad det er, men man for-
moder, at det er en egenskab i hjernen 
– og er et udtryk for menneskers gene-
relle intelligens. De fleste er enige om, 
at vi igennem livet ikke kan øge eller 
sænke vores generelle intelligens – det 
er simpelthen noget, vi er født med og 
må leve med resten af livet. 
Man taler dog også om, at vi men-
nesker er udstyret med flydende- og 
krystalliseret intelligens. Den flydende 
intelligens svarer til det, vi måler med 
g-faktoren, mens den krystalliserede 
intelligens er kapaciteten til at udnytte 
den eksisterende erfaring og viden til 
at løse konkrete opgaver. Den afhæn-
ger af indlæring og kultur, og den 
stiger derfor typisk, i takt med at vi 
bliver ældre. ★

Er ChatGPT en 
god direktør?

Tror du, at man kan bygge en hel virksomheden 
udelukkende ved at bruge ChatGPT?
Fire venner satte sig for at teste det. De stiftede for et år siden en 
virksomhed og lavede én regel: ChatGPT skulle tage ALLE beslut-
ninger. 
ChatGPT skulle bestemme, hvilke varer der skulle være på hyl-
derne, hvad virksomheden skulle hedde, hvem der skulle ansæt-
tes og ja, alt andet. 

Men kan man overhovedet det? 
Vennerne fandt ud af, at ChatGPT er god til virkelig mange ting – 
men på nogle punkter kommer chatbotten til kort. 
Chatbotten er for eksempel en virkelig dårlig marketingdirektør. 
Den vil gerne sælge via annoncer på Facebook og Instagram – 
ligesom alle andre – men idéerne er sjældent virkelig gode. 
”Taget i betragtning af, hvor meget materiale der er om mar-
keting på internettet, så havde jeg troet, at beslutningerne ville 
være bedre,” siger Martin Petersen.
Han er en af de fire venner, der stiftede AIsthetic Apparel, som 
virksomheden endte med at hedde. 

”Det var lidt som at se en baby – den rejser sig 
op, falder, rejser sig op, falder. Jeg havde regnet med, at den 
ville gå efterhånden,” tilføjer Martin Petersen. 
ChatGPT er heller ikke en særlig modig topchef. Selvom tingene 
ikke går strålende, og væksten er gået i stå, er AI-direktøren ikke 
tilbøjelig til at ændre kurs. Tværtimod. ★

Scan QR-koden og læs, hvordan det går med  
AIsthetic Apparel på Prosabladet.dk

Personally this 
experiment gives me 
fate that we will not 
be replaced by AI in 
the next few years. 
Though I suspect we 
cannot say the same 
in decades.
João Ferrao dos 
Santos, adm. direktør 
i AIsthetic Apparel

GENERATIV AI 
Generativ AI kan – som navnet antyder – generere nyt indhold. Det kan være alt lige fra tekst og 
billeder til lyd og video. ChatGPT, Gemini og Copilot er eksempler på generative AI-løsninger. Løsnin-
gerne skaber ikke nødvendigvis sande tekster eller billeder, men sammensætter data (ord, lyd osv.) ud 
fra statistiske modeller, så det kan ligne, at man som bruger interagerer med et menneske. 
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Tilbage til den kunstige intelligens. 
I årene efter Alan Turing har fremlagt sin test, be-
gynder det nemlig at summe højt i krogene. Ingen 
kunne slippe tanken om en tænkende maskine, og i 
1956 ser begrebet ’kunstig intelligens’ for første gang 
dagens lys. 
Det sker til en workshop på Dartmouth College i USA, 
hvor en gruppe forskere brugte en sommer på at 
undersøge de intelligente maskiner – og det er her, 
at kunstig intelligens bliver etableret som et reelt 
forskningsfelt. 
På det her tidspunkt er det målet, at man kan bygge 
’et eller andet’, der kan det samme som den 1,4 kg. 
tunge hjerne, vi mennesker går rundt med. 

Frem mod 1970’erne bliver der blandt andet bygget et 
system, der kan diagnosticere bakterieinfektioner, og 
som klarer opgaven noget bedre end de menneske-
lige læger. 
Systemet er et såkaldt ekspertsystem. Her er idéen 
at tage al den viden, der sidder inde i hovedet på en 
ekspert, og programmere samme viden som regler. 
Ekspertsystemerne har altså ikke evnen til selv at 
lære noget nyt. 

På samme måde bliver den første chatbot skabt i 
1967. Den hedder Eliza, og chatbotten simulerer en 
samtale, der giver brugerne en illusion af forståelse 
fra programmets side. 
’Hun’ er således en forløber for de nuværende 
sprogmodeller, og Eliza er et af de første forsøg på at 
programmere illusionen af en menneske-maskine-
interaktion. 
Erfaringerne fra Eliza bliver i øvrigt brugt i 1972 til 

Forestillingen om maskiner eller kunstigt 
skabte væsner, som kan agere intelligent, har rødder 
helt tilbage til oldtiden. 
I den græske mytologi bliver bronzestatuen Talos skabt 
til at bevogte øen Kreta, og i andre kulturer nævnes også 
mekaniserede væsner, som udfører enten ondt eller godt 
for at hjælpe menneskene.  
Mennesker har således været fascineret af mekanisk 
intelligens i tusindvis af år. De gamle jødiske skrifter be-
skriver også golemmer, som var mystiske skabninger, der 
blev lavet af ler, og som havde en eller anden form for liv 
og begrænset intelligens. 

Senere – nærmere bestemt i 1770 – blev ’Skaktyrken’ op-
fundet. En maskine, der kunne spille skak, og som ganske 
givet kunne slå mennesker i det logiske spil. Det viste sig, 
at maskinen var snyd, men pointen er, at vi mennesker al-
tid har været dybt fascineret af at skabe noget, som ligner 
os selv og har de samme egenskaber.
De mekaniske væsener fra oldtiden blev i øvrigt også en 
del af sci fi horror-genren, som Mary Shellys Franken-
stein fra 1800-tallet, og filosoffer har også flere gange i 
historien leget med tanken om mekaniske installationer, 
som skal hjælpe med viden og at løse opgaver.

Computer-videnskabs-pioneren Ada Lovelace gjorde sig i 
første halvdel af 1800-tallet også forestillinger om compu-
terens mulige evner. Hun skrev blandt andet, at: "det er 
ønskeligt at beskytte sig mod muligheden for overdrevne 
ideer, der opstår med hensyn til magterne."

Vi skal frem til efter 2. verdenskrig, før vi for 
alvor behandler begrebet kunstig intelligens.
Det sker, da datalogiens far, Alan Turing, stiller spørgs-
målet: ”Er det muligt for maskiner at opføre sig intelli-
gent?” i sin berømte artikel ’Intelligent Machinery’. 
Året er 1948. Alan Turing udgiver ikke artiklen – det sker 
først to årtier senere – men den engelske matematiker har 
fat i noget. Han vil finde ud af, om maskiner kan tænke, 
og i 1950 affyrer han for alvor startskuddet til det, vi i dag 
kender som kunstig intelligens: Turing-testen. 

I en ny forskningsartikel, der hedder ’Computing Machi-
nery and Intelligence’, præsenterer Alan Turing sin test. 
Den skal grundlæggende vise, om en computer er i stand 
til at opføre sig intelligent – selvom matematikeren ikke 
helt har defineret, hvad intelligens egentlig går ud på. 
Turing-testen er simpel. En person skal kommunikere og 
føre en længere samtale med to andre deltagere – den ene 
er et menneske, og den anden er en computer. Hvis perso-
nen ikke kan regne ud, om den anden deltager er en com-
puter, må resultatet være, at computeren er intelligent. 

at programmere Parry, som skal foregive at være en 
skizofren patient, og Parry skal bruges til træning af 
mødet med denne slags patienter. 

Generelt bliver der dog ikke rigtig  
kastet penge efter ”kunstig intelligens”,  
og disciplinen ryger lidt i glemslen i 1970’erne. 
Næste milepæl er i 1980’erne. 
Her gør professor Rodney Brooks sig bemærket ved 
at tage et opgør med forsøget på at lave generel intel-
ligens. Han vil i stedet fokusere på at løse specifikke 
problemer.  

Professoren er inspireret af naturen, og han kigger 
for eksempel på en myretue. De fleste af os kan blive 
enige om, at en enkelt myre ikke er særlig smart, 
men hvis du tager en hel myretue, så er der flere 
neuroner og flere koblinger end i en menneskehjer-
ne, og så kan myrerne sammen løse de mest kompli-
cerede problemer. 
Rodney Brooks’ tankegang er fundamentet for den 
måde, der arbejdes med AI i dag. Altså en måde, hvor 
fokus er på ikke-symbolsk læring fremfor symbolsk. 
Det har dannet fundamentet for næsten al AI-arbejde 
siden 1980’erne – selvom flere og flere nu igen taler 
om den generelle kunstige intelligens, eller AGI (arti-
ficial general intelligence) i daglig tale. 

I 1994 får vi internettet og dermed også 
større og større mængder af datasæt, 
som vi kan træne på. Kun selve kapaciteten i com-
puterne sætter grænserne, og efterhånden som de 
udvides, bliver det også mulig for alvor at træne de 
maskiner, vi i dag kender i form af sprogmodeller og 
maskinlæring, samt at bruge neurale netværk. 
I 2017 kommer den videnskabelige artikel ’Attention 
is all you need’, som bliver fundamentet for en ny 
måde at træne sprogmodeller på. Nemlig ved at foku-
sere på enkelte ord fremfor hele sætninger.

Det bringer os frem til efteråret 2022, hvor OpenAI 
lancerer ChatGPT. For første gang har Hr. og Fru 
Danmark kunstig intelligens i hænderne, imens de 
vel at mærke ved, at det er kunstig intelligens. Det ry-
ster som bekendt til hele den verden, vi kender, og vi 
står stadig midt i det boom, som ChatGPT har skabt 
– men som bygger på teknologier og tanker, som blev 
skabt for omtrent 75 år siden. ★

Fra golem, 
snyde-
maskiner og 
Turing-test 
til Eliza, 
Parry og 
ChatGPT

MOORES LOV 
Kan Moores lov, som blev skrevet tilbage i 
1965, sætte en stopper for AI-udrulningen? 
Moores første lov siger, at antallet af transi-
storer eller komponenter vil fordobles hver 18. 
måned i et kredsløb. Samtidig siger Moores 
anden lov, at omkostningerne til etableringen 
af fabrikker, der fremstiller halvleder-mikro-
chips, fordobles hvert fjerde år. På et tidspunkt 
bliver omkostninger og aftrykket altså måske 
så stort, at vi ikke kan følge med.
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Er du i tvivl om du har den rigtige bank? Det er vores kunder 
ikke. For tredje år i træk vinder Lån & Spar prisen for at have 
de mest loyale bankkunder i Danmark. Faktisk ville 86 pct. af 
vores kunder genvælge Lån & Spar, hvis de skulle vælge bank 
i dag. Det viser en uafhængig undersøgelse fra  
konsulenthuset Loyalty Group.

Er du medlem af PROSA – men ikke kunde i Lån & Spar? 
I så fald går du glip af en række fordele, du som medlem har 
adgang til. Som MedlemsKunde får du Danmarks højeste 
rente på din lønkonto, og du får en rådgiver med ekspertise 
i de forhold, der gælder for netop medlemmer af PROSA. 
Hvorfor får du disse fordele? Fordi PROSA er medejer af 
Lån & Spar og ønsker at give sine medlemmer de bedst  
mulige vilkår – også i banken.

Udnyt de fordele, der følger med dit medlemskab af PROSA  
– bliv MedlemsKunde i dag.

Gå ind på lsb.dk/prosa eller ring 3378 1974

Når du finder den rigtige, 
er du ikke i tvivl

Kilde: Loyalty Groups 
Brancheindex Bank 2023

Nr. 1
tredje år i træk

Prosa_2024-4_Den-rigtige_200x130.indd   1Prosa_2024-4_Den-rigtige_200x130.indd   1 03.06.2024   19.4103.06.2024   19.41

Gode forsikringer og tryghed på rejsen
Når du er forsikret i GF får du adgang til en række medlemsfordele, fx Læge 365, som 
giver dig online lægehjælp på mobilen. En ekstra tryghed året rundt – også på rejsen.

Hos GF Tele IT får du også nogle andre fordele, når du er medlem af PROSA:

GF Tele IT · Tlf. 86 10 36 00 · Vennelystvej 56B · 8960 Randers SØ

Scan koden eller gå ind på 
 gfforsikring.dk/gfteleit-prosa

•

•
•

 12 %* samlerabat på dine forsikringer, hvis du samler tre eller flere  private 
forsikringer i GF (gælder dog ikke bil- og veteranforsikring)

 Dækning af udvidet vandskade på indboforsikringen (gælder kun nytegninger)

 Underforsikringsgaranti på 25 % på indboforsikringen (gælder kun nytegninger)

*  Er du allerede medlem i GF, erstatter de 12 % de 10 %, du allerede får i samlerabat. 

Du kan finde betingelserne for vores produkter på www.gfforsikring.dk og i din police. Som ansat i PROSA kan du få 
de særlige fordele og dækninger ved at tilmelde dig PROSAs gruppeaftale i GF Forsikring. Det vil fremgå af din police, 
at du er med i denne gruppe. Du kan kun være med i én særlig gruppe i GF.

God at  

have med  

på rejsen

Læge 365  
– lige ved hånden

Book et møde med en rådgiver fra GF Tele IT og få en forsikringssnak.

Tal til din 
gummiand! 
It-miljøet kan virke syret fra 
udefrakommende. Granvoksne 
mennesker, som ellers virker relativt 
almindelige, kan have små flokke af gule 
gummiænder stående på skrivebordet.
Ikke nødvendigvis altid kønt. Men 
farverigt. Det er kodeænder. 
Og kodeanden handler ikke om dårlig 
smag. Tværtimod giver den særdeles god 
mening. Fænomenet er amerikansk.
’Rubber-duck-debugging’. 
Prøv at sige det hurtigt. Så bliver 
det lidt kortere – og mere populært: 
’Rubberducking’.

Rubberducking handler om, at hvis 
du som programmør taler højt til 
gummianden, så vil den hjælpe dig med 
at løse de kode-problemer, du er kørt fast 
i.
Man mener, at fænomenet stammer fra 
bogen ’The Pragmatic Programmer: 
From Journeyman to Master’. Den er 
skrevet af Andrew Hunt og David Tho-
mas og blev udgivet i 1999. 
I bogen er der en historie om en pro-
grammør, som bærer rundt på en gum-
miand, og han taler til den, hver gang 
han løber ind i et kode-problem.
Helt tosset er det ikke. Forskning har 
vist, at folk, som taler højt om deres ud-
fordringer, ofte kommer lettere frem til 
løsninger og bliver mere kreative.

EN SUBKULTUR AF SYMBOLER 
At færdes mellem it-folk kan virke som at gå på et kludetæppe, der er vævet sammen af symboler, magiske 
tal, skjulte referencer, subkulturer, trosretninger og communities.

It-folk har deres egen savanne, hvor de mærker territoriet af med skjulte tegn, som kun de eller de nærmeste i 
flokken forstår og genkender. Det klogeste dyr her kan meget vel være en gummiand.

PROSABLADET vil fremover sætte fokus på alt det, som gør it-branchen helt særlig og kulturelt enestående. Det 
kan være klistermærkerne på computeren, magiske tal, Star Wars-dyrkelse eller noget helt fjerde.  
Redaktionen modtager gerne tips og inspiration: prosabladet@prosa.dk
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Annonce

Her får du udpenslet, hvad rubber-duck-debugging-
metoden er:

1.  Tig, lån, stjæl, køb, fremstil eller få på anden måde fat i 
en gummiand (det skal være badekar-typen).

2.  Placer gummianden på skrivebordet og fortæl den, at 
du gerne vil gennemgå noget kode med den, hvis det er ok.

3.  Forklar anden, hvad din kode skal gøre, gå derefter i 
detaljer og forklar din kode linje for linje.

4.  På et tidspunkt vil du fortælle anden, hvad du gør næ-
ste gang, og så vil du indse, at det faktisk ikke er det, du 
gør. Anden vil sidde helt rolig og glad med bevidstheden 
om, at den har hjulpet dig på vej.

Således er opfordringen givet videre! 
Og husk: Du kan også sagtens spørge din and, hvis du står 
med et hvilket som helst andet problem i livet. Måske kan 
anden hjælpe dig på vej? ★

Siden er kodeanden blevet til et helt kultfænomen, og 
i dag findes der utallige variationer af den lille gummiand. 
PROSA har – naturligvis – også årgangsænder som en del af 
fagforeningens merchandise. 

Du kan endda også finde et helt website, der er tilegnet 
andens egenskaber: rubberduckdebugging.com
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// GAMERE, TVILLINGER OG
TECH-NØRDER  

– MØD GÜLSÜM 
OG NURIYE 

TEKST
Maria Trustrup 
mbt@prosa.dk
FOTO
Jakob Boserup

TECH-TWINS 
Gülsüm og Nuriye elsker gaming og nørder 
programmering. 
De var "the weird kids" i skolegården, og 
de blev mobbet, fordi de ikke havde de sam-
me interesser som klassekammeraterne. 
I dag har Gülsüm og Nuriye fundet en kæm-
pe styrke i at være nørd helt ind i knoglerne. 
De 25-årige tvillinger er i gang med at ud-
danne sig til datamatikere, og de drømmer 
om en fælles fremtid i it-branchen. 
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Men når børn får at vide, at der er 
noget, de ikke rigtig må, bliver det jo som 
bekendt kun mere spændende, så tvil-
lingerne begyndte at spille mere og mere, 
og da deres lillebror på et tidspunkt fik 
en Playstation, blev der også brugt mange 
timer på at game foran tv’et. 

Tvillingernes begejstring for gaming 
gjorde dem til ”de nørdede og mærkelige 
piger”, og de var i mange år klassens mob-
beofre. 

Da de kom op i teenageårene, oplevede 
tvillingerne, at det hele ændrede sig. 

”Da vi for eksempel begyndte at gå 
med makeup, så blev det lidt sådan: Okay, 
at least you're somewhat pretty,” siger 
Gülsüm.

Så man måtte pludselig godt være nørd, 
hvis man også var pæn? 

”Ja, præcis. Ikke for at sige, at vi ser 
godt ud – men det var i hvert fald sådan, 
at hvis man ikke så godt ud, samtidig med 
at man var nørd, så var det ikke accepta-
belt. Så var du bare mærkelig.”

I dag har søstrene styr på selv-
værdet, og de ved også, at det er helt 
okay, at de ikke er som alle andre. 

”På et tidspunkt opdagede vi, at det er 
helt okay at være indadvendt. Det er helt 
okay ikke at være dem, der snakker højest 
eller snakker mest,” siger Nuriye.

Det er generelt også blevet langt federe 
og mere acceptabelt at være ”en ægte 
nørd”, oplever tvillingerne. 

”Jeg tror, folk er begyndt at forstå, at 
stereotypen om nørder ikke altid er rigtig. 

Gülsüm og Nuriye Erdogan er hinan-
dens bedste venner. De kan lide de samme 
ting, deres holdninger er for det meste identi-
ske, og når de taler, starter de stort set altid med 
et ”vi” i stedet for et ”jeg”.

Gülsüm og Nuriye er en enhed, og det har de 
været hele livet – bogstavelig talt. 

De er nemlig tvillinger, og det er tydeligt for 
enhver, for de ligner (næsten) hinanden på en 
prik.

I dag bruger de 25-årige søstre stort set alle 
deres vågne timer sammen. Én ting er, at de bor 
sammen, men de går også i samme klasse på 
datamatikeruddannelsen i Roskilde. 

Læringskurven har været stejl, siden tvillin-
gerne startede i februar 2023. 

”Helt i starten brugte vi lige et par måneder 
på at lære, hvordan vi ”lærer”. For det er meget 
anderledes at lære at kode, end når man for 
eksempel skal lære historie eller dansk,” siger 
Nuriye.

Tvillingerne elsker at nørde alt fra 
programmering og software design til cloud og 
databaser. De har i den grad fundet deres rette 
hylde – og det har styrket deres selvtillid.

Lige præcis dét er en stor ting for søstrene, 
for både selvtilliden og selvværdet blev skudt 
godt og grundigt i sænk, da de gik i folkeskole. 

Gülsüm og Nuriye var outsiderne. De blev 
mobbet og holdt udenfor. De var ”the weird 
kids”, som de selv udtrykker det. 

”Man kan ikke rigtig lide sig selv, når man 
igen og igen får at vide, at man er mærkelig, og 
at man ikke er god nok. Men nu står vi pludselig 
her, hvor vi er gode til noget, og det giver en helt 
anden følelse – og vi får også meget mere lyst til 
at gå i skole og lære,” siger Nuriye.

Da søstrene var små, havde de det 
svært socialt, og det var ikke kun, fordi de 
var stille og mere introverte end de andre børn. 
Det var også, fordi de havde nogle helt andre 
interesser end klassekammeraterne. 

Gülsüm og Nuriye elskede at game – og det 
var der ikke nogen af de andre piger i klassen, 
der gjorde. 

”Det startede helt tilbage, da vi var 6-7 år, 
hvor vores far viste os et spil, der hed Doom – 
selvom vores mor ikke rigtig kunne lide, at han 
viste os det,” siger Gülsüm.

”Nej, for det var jo et skydespil, og hun syn-
tes, vi var for små,” siger Nuriye. 

Vi har snakket en del om, at vi i fremtiden 
måske godt kan få at vide: Nå ja, du 
har jo kun fået det job, fordi du er et 
diversty hire – altså at det kun er, fordi 
vi er kvinder, at vi får jobbet. 
Gülsüm

Man behøver ikke sidde i en kælder og 
aldrig gå udenfor en dør, bare fordi man 
er nørd,” siger Gülsüm.

I dag får Gülsüm og Nuriye kun positiv 
respons, når de fortæller, at de gamer, el-
ler at de læser til datamatikere. 

”Jeg tror, at der bliver set mindre ned 
på at være nørd, fordi mange har indset, 
at fremtiden og fremtidens teknologier er 
skabt af nørder,” siger Gülsüm.

”Og plus at man jo kan tjene mange 
penge på det. De store tech-moguler som 
Bill Gates og Elon Musk er jo også nørder. 
Jeg tror, at det også har været med til at 
gøre det lidt sejere at være nørd,” tilføjer 
Nuriye.

Selvom Gülsüm og Nuriye har 
brugt mange timer foran skær-
men, imens de gamede, havde de egent-
lig aldrig tænkt, at de skulle arbejde med 
tech. 

Efter gymnasiet startede Nuriye på en 
kontoruddannelse, og Gülsüm begyndte at 
læse på DTU. 

Ingen af delene sagde dog tvillingerne 
det store, og de startede i stedet en webs-
hop, hvor de solgte kunstige øjenvipper, 
negle og andre beauty-produkter.

Søstrene levede af webshoppen i tre 
år, inden de besluttede sig for at sælge 
forretningen. De ville noget andet, men de 
vidste ikke, hvad det skulle være. Gülsüm 
og Nuriye spurgte deres storesøster og 
svoger, som begge er ingeniører, til råds – 
hvilken uddannelse skulle de vælge?

Svaret var klart: Noget med tech. 
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Gülsüm og Nuriye var dog på relativ 
bar bund, og de vidste dårligt nok, hvor-
dan de skulle opdatere deres Windows. 

”Så vores svoger gav os et lille kursus 
i Python, og vi fandt ud af, hvor sjovt det 
var at bygge små programmer,” fortæller 
Gülsüm.

Hver søndag var der undervisning 
hjemme hos storesøsteren og hendes 
mand, og noget af det første, Gülsüm og 
Nuriye programmerede, var et lille Mad 
Libs-game, fortæller de. 

”Jeg kan huske, at vi bare tænkte: 
What, har vi lige lavet det her? Sådan!” 
siger Nuriye.

Tech-nørderiet binder i dag de to 
søstre endnu tættere sammen – og 
det er i virkeligheden en stor ting, at de 
kan tage den samme uddannelse, uden at 
andre peger fingre og forsøger at splitte 
dem op.

”Hele vores liv har vi fået at vide af vo-
res folkeskolelærere og alle mulige andre, 
at vi burde dele os op. Vi fik at vide, at det 
var usundt at være så meget sammen som 
tvillinger,” fortæller Gülsüm. 

I dag tager søstrene valget selv. Og de 
vælger at bruge stort set al tid sammen 
med deres bedste ven, deres tvilling. 

Gülsüm og Nuriye har ikke en fasttøm-
ret plan for fremtiden. De kan i virkelig-
heden se sig selv inden for mange grene 
af it-branchen, og det vigtigste er, at de 
lander et sted, hvor de kan lære noget, 
hvor arbejdsmiljøet er godt, og hvor de er 
glade hver dag. 

Én ting står dog – ikke overraskende 
– højt på listen over ønskescenarier: At 
arbejde sammen.

”Ja, det er den store drøm,” siger Gül-
süm, og Nuriye fortsætter: 

”Men vi har også haft de der tough 
talks om, at det også vil være okay, hvis 
vi ikke kommer til at arbejde sammen. 
Så må vi lære noget fra hver vores ar-
bejdsplads – og fortælle hinanden om det 
bagefter.” ★
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Er du en del af fællesskabet? 
Gustav, Valdemar og Julie har altid haft svært ved at 
gå i skole. Ikke fagligt, men socialt. 
De er blevet mobbet, og de har været ensomme. 
Årsagen er både banal og åndssvag: De passede ganske 
enkelt ikke ind i de kasser, som fællesskabet dikterede.
Gustav, Valdemar og Julie var mere introverte end klas-
sekammeraterne, og de elskede at spille computer. 
De var nørder, og de skilte sig ud fra mængden. Og når 
man gør det, er der – desværre – sjældent plads i det 
store fællesskab. 
Og de fleste af os kan nok godt blive enige om, at fælles-
skab er en god ting, ikke? 
Fællesskab giver tryghed, omsorg og en mening med til-
værelsen. Fællesskab er lig med relationer og venskaber. 
Så hvad står du tilbage med, når du ikke er en del af fæl-
lesskabet? 
Ensomhed. Utryghed. Magtesløshed. 

I løbet af mit liv har jeg været heldig. Jeg har været en 
del af mange forskellige fællesskaber, og selvom jeg godt 
kan føle mig alene, føler jeg mig yderst sjældent ensom. 
Desværre er der alt for mange, der ikke har det på sam-
me måde – og det gælder især i de danske folkeskoler. 
De børn, der står udenfor fællesskabet, kender følelsen 
af ensomhed alt, alt for godt. Deres hverdag er ikke fyldt 
med venner og legeaftaler. De bruger utallige timer alene 
– og ofte bliver de også udsat for mobning af de børn, der 
er heldige at være en del af det store fællesskab. 
Jeg var heldig. Jeg blev ikke mobbet som barn – men jeg 
så på (passivt, undskyld), at nogle af mine klassekamme-
rater blev holdt udenfor fællesskabet og hver dag skulle 
frygte mobning. 
Et fællestræk ved mobbeofrene var, at de skilte sig ud. 
De gik i ”underligt” tøj, hørte ”dårlig” musik eller havde 
”mærkelige” interesser. 
De var ofte stille og nørdede. Det var åbenbart adgangs-
billetten til at blive holdt udenfor i skolegården i midten 
af 90’erne. 

Og det er det desværre stadigvæk. Det 
er Gustav, Valdemar og Julie beviset på. 

I dag er de tre blevet teenagere, og 
deres hverdag er – heldigvis – vendt 
fuldstændig på hovedet.
Gustav, Valdemar og Julie har venner, 
de trives, og de er glade. 
De går på game design-linjen på Kø-
benhavns Mediegymnasie, og her bliver 
nørderiet og forskelligheden ikke ud-
skammet. Tværtimod. Det bliver hyldet. 
Her er der plads til at være lige præcis 
den, man er. Det er et fællesskab, som 
ikke ekskluderer. Tænk, at det findes. 
Det gør mig håbefuld. ★

Scan QR-koden og læs om Gustav,  
Valdemar, Julie og resten af gymnasie- 
klassen på Prosabladet.dk.

REDAKTIONEN ANBEFALER

Journalist Maria Trustrup fik én på opleve-
ren, da hun besøgte gaming-klassen på 
Københavns Mediegymnasie. Hun blev 
rørt af deres fællesskab og omsorg for 
hinanden – og her kan du læse hvorfor. 

TEKST OG FOTO
Maria Trustrup
mbt@prosa.dk

Kan vi sige 
farvel til 
dyreforsøg? 
DET ER DE FÆRRESTE 
AF OS, DER KAN LIDE 
TANKEN OM, at vi 
bruger dyr i forskellige 
laboratorieforsøg – men 
den gode nyhed er, at AI 
muligvis kan hjælpe os med 
at udfase dyreforsøg. 
Det skriver BBC. 
AI-modeller kan nemlig 
bruges til at søge og sortere 
i data fra alle de dyreforsøg, 
som allerede er lavet, og 
den viden kan bruges, 
når man skal teste nye 
kemikalier og giftstoffer, 
forklarer en professor fra 
Johns Hopkins University i 
USA. På den måde undgår 
man simpelthen at sætte 
gang i nye forsøg, og ifølge 
professoren er de nye AI-
værktøjer ”et enormt skridt 
fremad”.  

Wearable AI-
assistenter får 
brugertæsk
Det så flot og strømlinet ud. AI Pin fra Humane.ai. og r1 fra 
Rabbit var klar til at ryste verdensmarkedet med de største tech-
scoops siden smartphonen.

Bag stod to ambitiøse startups, som med flotte promovideoer, 
cool design og det særlige bevidst oversmarte usmarte Silicon 
Valley-salgssprog introducerede os for AI-devices, som skal 
befri os fra smartphonen. Humane.Ai ved at være stilfuld og tek-
nisk. Rabbit ved at chefen klonede Steve Jobs-straight-talk-guy i 
sweater stil. 

Forventningerne var derfor kæmpestore. Personlige AI-
assistenter, som via wifi og cloud konstant skulle kunne hjælpe 
os med at navigere i viden, informationer og apps, alt sammen 
fra lommen eller jakkefolden. Blot ved at snakke med dem. I cool 
farver, strømlinet og med et par seje features. 
Begge devices har nu ramt forbrugere og anmeldere, og forvent-
ninger og begejstring er blevet til tørre tæsk. Salgsvideoerne er 
på samme baggrund blevet næsten ufrivilligt morsomme.
Rabbits chef siger i salgsvideoen, at han er klar over, at 99 pro-
cent af alle startups fejler, men ikke hans. Spørgsmålet er så, om 
anmeldelserne ændrer på det.

Ifølge PROSAs gadgetnørd og legebarn, forbundssekretær 
Mirza Cirkinagic, er forklaringen på AI Pins og r1s hårde medfart 
helt forståelig.
”Der er tale om ufærdige produkter, som blev oversolgt – i 
bedste Apple keynote stil – og underleveret. Det er desværre 
næsten blevet standard i tech-kredse disse dage, altså sælg og 
ship nu. Fiks senere,” forklarer han.
”Erfaringerne fra brugerne viser, at meget af tiden er disse 
enheder næsten ubrugelige, og at det er væsentligt hurtigere at 
bruge sin telefon. Til gengæld er de nye devices dyre.”

Forbundssekretæren er dog overbevist om, at potentialet er 
til stede – om nogle år.
”Potentialet er der: Der er sådan set meget, som giver mening 
i at have en wearable AI-assistent på sig, som kan styres via 
samtale, og som kan alt det, smartphonen kan. Vi er dog langt 
fra, fordi forsinkelserne ved at skulle forbi ”skyen” gør det til en 
langsom ”usmart”phone. Men realistisk set, så er drømmen om 
en rigtig personlig AI-assistent, der lever on-device og ikke i 
clouden, stadig et stykke væk. Lige nu går det simpelthen for 
langsomt, til at vi gider vente,” siger Mirza Cirkinagic.
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De første it-arkitekter 
– godt på vejDet første hold af professi-

onsbachelorer i it-arkitektur 
fra Erhvervsakademi Aarhus 
(EAA) er netop dimitteret.
Uddannelsen er resultatet af et tæt 
samarbejde mellem akademiet 
og PROSA. Uddannelseschef Gert 
Fuglsang Simonsen har været 
primus motor bag oprettelsen af 
uddannelsen sammen med leder 
af udviklingsafdelingen i PROSA, 
Michael Tøttrup.

Sidst nævnte kalder it-arkitek-
tur for blandingen af et ønske om 
at gøre flere kvinder interesseret i 
at tage en it-uddannelse samtidig 
med et stigende ønske for forret-
ningsforståelse fra nyansatte ude i 
virksomhederne. 
”Fremtidens it-professionelle skal 
også kunne se sig ind i organi-
sation og forretning. Det er dét, 
vi har gjort med uddannelsen i 
it-arkitektur. Her ser vi også på 
design og brug. På arkitekturen 
og forretningsforståelsen, og på, 
hvordan virksomhedens data 
bliver en aktiv del af forretningen, 
og ikke kun selve den 'hårde' pro-
grammering”, forklarer Michael 
Tøttrup.

Uddannelsen i it-arkitektur 
udbydes nu – udover i Aaarhus – i 
Kolding og København.

PROSAbladet mødte otte af de 
studerende, kort før de satte sidste 
punktum i deres bacheloropgave. 

Næsten alle havde to måneder 
før dimissionen allerede et ar-
bejde på hånden til bagefter eller 
var klar til at læse videre på en 
overbygning. Fun fact var, at alle 
mænd gamede, mens kvinderne 
ikke gjorde. 

PROFESSIONSBACHELOR I IT-ARKITEKTUR:

•  Forretningsarkitektur: Du lærer om entreprisearkitektur og virksomhedens for-
retningsgrundlag og digitaliseringsbehov. Fokus er på hele virksomheden og på, 
hvordan it kan anvendes optimalt.

•  Informationssystemarkitektur: Du lærer om moderne udviklingsmiljøer og 
softwarekonstruktion. Fokus er på programkonstruktion, webteknologier, app-
udvikling og systemarkitektur.

•  Teknologisk arkitektur: Du lærer om it-systemers arkitektur. Fokus er på virk-
somhedens tilgang til og anvendelse af data. Der arbejdes med databasedesign, 
datamodellering og dataudveksling baseret på moderne og efterspurgte web-
teknologier og cloud-løsninger.

Andreas, 
27 år:
”Det var et til-
fælde, at jeg tog 
uddannelsen. Jeg 
har snuset til 
elektroingeniør, 
men det var for 
tørt og tungt. Jeg 
har faktisk også 
overvejet ordi-
nær arkitekt. Her 
bliver vi også ud-
dannet i at være 
et bindeled og 
forstå designet 
bag. At styre pro-
jekter, som skal 
binde udviklere og 
andre sammen. Det 
er en spændende 
uddannelse.”

Victor, 
25 år:
”Det har været et 
godt studie. Jeg 
tænker selv at 
læse videre. Jeg 
er interesseret i 
cloud computing og 
programmering.”

Kenny, 
23 år:
”Uddannelsen har 
haft en meget 
bred pallette af 
fag og mulighe-
der. Det har været 
godt.”

Line,  
26 år:
”Det har været 
spændende, 
også at lære 
programmering. 
Der er et godt 
mix af forret-
ningsforstå-
else, design 
og udvikling, 
og så det 
praktiske med 
studiejobs.”

Sissel,  
24 år:
”Det er en bred 
uddannelse med 
mange forskel-
lige fag. Så 
der er noget 
for enhver. For 
dem, der vil 
nørde datalogi, 
og for dem, der 
vil have det 
mere projekt-
orienterede med 
forretnings-
forståelse. Man 
kan godt mærke, 
at vi har væ-
ret lidt prøve-
klud for en ny 
uddannelse, og 
der har da også 
været et vist 
frafald.”

Emil,  
26 år:
”Egentlig har jeg 
en baggrund som 
speditørelev, men 
har altid været 
it-interesseret, 
og i at bygge 
hardware. Jeg 
har været glad 
for det. Vi er 
de første, så alt 
har ikke været 
optimalt.”

Mikkel,  
27 år:
”Jeg er glad for 
studiet. Det er 
måske ikke så 
nørdet, men alle 
kan være med.”

Alexander,  
27 år:
”Jeg har kodet 
i fritiden. Jeg 
interesserer 
mig primært for 
data. Det har 
været et godt 
bredt studie, 
hvor vi er meget 
forskellige i vo-
res tilgang.”

TEKST
Nicolai Scharling
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Mit

DERFOR ER JEG 
MEDLEM AF PROSA

ARBEJDSLIV:

Et alarmerende 
flertal på 68 

procent mener, 
at der er for lidt 

regulering af sociale 
medier. 

– Niels Bertelsen, formand, PROSA

PROSA-UNDERSØGELSE: 
44 pct. ønsker forbud 

mod mobiltelefoner 
med netadgang til 

børn under 13 år

8råd

Stressekspertens

OBS: Hvis du bliver syg under din ferie, kan du også have ret til erstatningsferie. 
Det er uanset, om din sygdom er selvforskyldt eller ej.
Læs reglerne for sygdom under ferie
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VI SKAL HAVE 
STÆRKERE 
REGULERING AF 
SOCIALE MEDIER

PROSA har i samarbejde med Megafon 
lavet en befolkningsundersøgelse. Den 
tegner et bekymrende billede af dansker-
nes opfattelse af teknologiens indflydelse 
på samfundet og demokratiet. Mens 
digitalisering og teknologiske fremskridt 
ofte hyldes som midler til at forbedre vo-
res liv, afslører undersøgelsen en dybere 
uro over, hvordan disse fremskridt faktisk 
påvirker vores demokratiske institutioner 
og samfundets sammenhængskraft.

Selvom 57 procent af de adspurgte ud-
trykker tillid til offentlig overvågning, er 
det bemærkelsesværdigt, at hver fjerde 
dansker mener, at overvågningen er gået 
for vidt. 
Offentlig overvågning kan, selvom den 
ofte retfærdiggøres med sikkerhedshen-
syn, skabe en glidebane, hvor borgernes 
privatliv og frihed kompromitteres. 

Når overvågning bliver normen, risikerer 
vi at undergrave tilliden mellem borgerne 
og staten, hvilket er fundamentalt for et 
sundt demokrati.

Et alarmerende flertal på 68 procent me-
ner, at der er for lidt regulering af sociale 
medier. 

Sociale medier har revolutioneret vores 
kommunikation, men har også åbnet 
døren for misinformation, hadtale og 
polarisering. 
57 procent af respondenterne mener, at 
sociale medier har haft en negativ effekt 
på den demokratiske debat. De plat-
forme, som skulle fremme åben dialog og 
oplyst diskussion, bidrager i stedte ofte til 
splittelse og udbredelse af falsk informa-
tion.

Mistilliden til Big Tech er markant: 71 
procent udtrykker skepsis over for tech-
giganternes datahåndtering. Den mistillid 
kan ses som et udtryk for frygt for, at pri-
vate virksomheder får for stor magt over 
vores personlige data og i sidste ende 
over vores liv. 
Når få virksomheder har så stor indflydel-
se, risikerer vi en koncentration af magt, 
som kan true demokratiske processer og 
borgernes ret til privatliv.

Undersøgelsen afslører også, at 56 pro-
cent af danskerne mener, at politikerne 
ikke har indblik i, hvordan den digitale 
omstilling påvirker borgerne. 
Det er bekymrende, da en manglende 
forståelse blandt beslutningstagere kan 

føre til ineffektive eller skadelige lovgivnin-
ger, der ikke beskytter borgerne tilstrække-
ligt mod teknologiens negative sider.

F.eks. ønsker 93 procent lovpligtig 
mærkning af deep fakes, hvilket understre-
ger den udbredte bekymring for manipu-
lation og misinformation. Disse teknologier 
kan, hvis de ikke reguleres korrekt, under-
minere offentlighedens tillid til information 
og true selve kernen af det demokratiske 
samfund.

Vores undersøgelse sender et klart sig-
nal: Teknologiens fremmarch er ikke uden 
risici, og de demokratiske værdier står på 
spil. Det er afgørende, at vi som samfund 
tager disse bekymringer alvorligt og arbej-
der aktivt for at beskytte vores demokrati. 

Det kræver en stærkere regulering af 
sociale medier, en kritisk gennemgang af 
overvågningspraksisser, og en politisk vilje 
til at forstå og reagere på teknologiens 
komplekse indvirkning på borgerne. Vores 
demokrati kan kun bestå, hvis vi sikrer, at 
teknologien tjener folket og ikke undermi-
nerer de værdier, vi sætter højt.

PROSAs nye lønstatistik viser, at it-folk 
det seneste år i gennemsnit har oplevet 
en lønstigning på 3,7 pct. Hvis ancien-
nitetsstigninger medregnes, er tallet 5,5 
pct. 

Lønstatistikken giver også andre vigtige 
indsigter om it-branchen: 

Hver fjerde it-ansatte er på jobløn og har 
derfor ikke ret til kompensation for overar-
bejde. Begrebet jobløn dækker over en kon-
traktansættelse, hvor du ikke har en højeste 
arbejdstid og dermed ikke har ret til at afspad-
sere eller få udbetalt overarbejde.

Hver tredje aner ikke, om deres arbejds-
plads har lavet en APV. Det er chokerende, 
for arbejdspladsvurderingen er et nødvendigt 
– og lovpligtigt – værktøj til at sikre god trivsel 
blandt medarbejderne. 

Mænd i it-branchen gør mindre brug af 
barsel end mænd i en række andre fag. I 
gennemsnit holder it-ansatte mænd 10 ugers 
barsel, og det er alt for lidt, mener PROSA’s 
næstformand, Curt Kjærsgaard Raavig.  

Jeg kan sige det helt klart: Kære 
arbejdsgivere, det er jeres pligt at 
forebygge stress på arbejdspladsen! 
APV’en er et enormt vigtigt redskab  
i den proces.

Mænd i it-branchen gør 
mindre brug af barsel end i 
en række andre fag. Det skal 
vi have lavet om på.

Curt Kjærsgaard Raavig,  
PROSAs næstformand 

FORMANDENS KOMMENTAR DET MENER PROSA
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Niels Bertelsen, 
formand for 

PROSA

VI risikerer en 
koncentration af 
magt, som kan 

true demokratiske 
processer og 

borgernes ret til 
privatliv.



ARBEJDSLIV

Mit PROSA
Danmarks stærkeste it-fagforening

Sådan får du en sommerferie 
uden stress 
Desværre, afkølet rosé og en iskold fadøl er ikke 
en del af løsningen på at give slip på travlhed og 
stress i sommerferien – tværtimod. Stressekspert 
Thomas Milsted guider dig til en rolig og afslappet 
sommerferie uden tankemylder.

1. Luk ned og giv slip
Inden du går på sommerferie, er 
det fint, hvis du kan afslutte så 
mange opgaver som muligt, men 
du skal ikke køre dig selv ekstra 
hårdt op til ferien. Erkend, at du ikke 
kan nå alting, for verden vil stadig 
stå, og tingene vil stadig ligge på 
dit skrivebord, når du kommer til-
bage fra ferie. 

Så luk ned og giv slip, når du går 
på ferie – også selvom bunkerne på 
skrivebordet ikke er i bund. 

2. Lav klare aftaler 
Får du nogle gange en mail eller et 
opkald fra din chef, en kollega eller 
en kunde, når du er på ferie? I Dan-
mark har vi ikke klare regler for, om 
din arbejdsplads må kontakte dig 
i din ferie, og det kan betyde, at du 
kan være i tvivl om, hvorvidt du skal 
tage telefonen eller ej. 

Det er derfor vigtigt, at du laver 
nogle klare regler for dig selv – og 
også taler med din chef om dem 
inden ferien. 

3. Accepter, at det tager tid at 
komme ned i gear
Forestil dig, at du har kæmpet dig 
op ad et bjerg, inden du skal på 
ferie. Nu, hvor ferien starter, står du 
på toppen, og du har tid til at gå 
ned ad bjerget igen. Alle ved, at det 
er hårdt at gå op, men det er også 
forbundet med en ret stor bunke 
besværlighed at gå ned igen. 

Det kan tage mange dage – og 
endda uger – at komme ned i gear. 
Desværre er der ikke en klar for-
mel, der fortæller, hvor lang tid det 
tager, for det afhænger både af din 
personlighed og hvor højt stressni-
veau, du har haft op til ferien. Men 
accepter, at det kan tage tid –  det 
tager ofte længere tid at lande i 
ferie-mode, end de fleste umiddel-
bart forestiller sig. 

4. Find aktiviteter, som slukker 
arbejdstankerne 
Når du har ferie, kan det være svært 
at lægge arbejdstankerne fra sig – 
særligt hvis du har været i en travl 
periode, eller du har haft reelle 
stress-symptomer. 

Det kan være en hjælp at finde 
de aktiviteter, hvor alt, der handler 
om arbejde, bliver slukket. Det er 
meget individuelt, hvad der virker. 
Nogen kan lide at ligge på stran-
den, mens det slet ikke virker for 
andre. For dem kan det hjælpe at 
lave noget mere aktivt og få brugt 
kroppen.  

5. Sig farvel til baghoved-stress 
Når vi har ferie, kan der generelt 
være mere tid og plads til tanke-
mylder og baghoved-stress. Det 
kan være store og små bekymrin-
ger, som kan være svære at slippe.

En god måde at afhjælpe bagho-
ved-stressen kan være metakog-
nitive redskaber og teknikker. Her 
arbejder man i grove træk med at 
slukke for al tankemylderet ved at 
flytte sit fokus og lade de mange 
tanker fylde mindre. Det er ikke en 
let øvelse, men metakognitiv terapi 
kan være en meget effektfuld vej 
ud af stress. 

6. Husk de klassiske råd 
En god genvej til at sige farvel til 
travlhed og stress er at huske de 
klassiske råd: Få nok søvn, skru op 
for motionen og drop alkohol. 

Og ja, afkølet rosé eller en iskold 
fadøl hører sig jo nærmest til, hvis 
sommerferien skal være rigtig god, 
men det er desværre ikke så godt i 
forhold til dit parasympatiske ner-
vesystem, som er med til at få krop-
pen i ro og balance efter en periode 
med stress. 

Alkohol kan give en følelse af at 
være afslappet, men det er i virke-

ligheden bare en sansebedøvelse 
– og i stedet for at kroppen får ro til 
at komme ned i gear, så bruger den 
kræfter på at være oppe at køre, 
fordi den skal brænde alkoholen 
af. Du kan sagtens nyde et glas vin 
eller en øl i din sommerferie, men 
vent gerne med det, til dit system 
er i ro.  

7. Tag de gode ting med ind i 
hverdagen 
Flere statistikker peger på, at antal-
let af stresssygemeldinger boomer 
i månederne efter sommerferien 
– og det giver god mening, for 
selvom mange har intentioner om 
at tage de gode ting fra ferielivet 
med sig ind i hverdagen, lykkedes 
det for de færreste.  

Det er uhyre svært, men forsøg 
at huske på de tanker, du har gjort 
dig i sommerferien, når hverdagen 
rammer. Hvad er det for et liv, du 
ønsker? Hvad er det for aktiviteter, 
der gør dig godt? Hvis du er bevidst 
om tankerne, kan du lettere finde 
en måde at overføre principperne til 
din hverdag og dit arbejdsliv. 

8. Se realiteterne i øjnene 
Det er vigtigt at huske, at det stør-
ste problem, når vi taler om stress 
på arbejdspladsen, ikke er det 
enkelte individ. Det er simpelthen al 
det skidt og al den dårlige ledelse, 
som medarbejderne møder. 

Så selvom det kan føles unfair, så 
kan det hjælpe dig at se realiteterne 
i øjnene. Du kan sjældent ændre de 
omstændigheder og arbejdsvilkår, 
du har, men det kan blive lettere 
at håndtere virkeligheden, hvis du 
facer realiteterne og udvikler nogle 
strategier til, hvordan du kan hånd-
tere hverdagen.   

8gode råd
Stressekspertens

TEKST 
Maria Trustrup
mbt@prosa.dk

FOTO 
Shutterstock
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Jeg hæfter mig ved, at 
flertallet ikke mener, at 
politikerne har indblik 
i digitaliseringens 
konsekvenser for 
borgerne, eller at 
der tages hensyn til 
alle borgere. Det er 
dybt bekymrende. 
Mange borgere bliver 
simpelthen efterladt i et 
uacceptabelt vakuum 
af usikkerhed i deres 
dialog med og tilgang 
til det offentlige på den 
her måde. Det er et 
meget klart signal og en 
vigtig debat 

Niels Bertelsen,  
PROSA-formand

UNDERSØGELSE

414/2024 · Prosabladet

Danskerne efterlyser kontrol 
med sociale medier

To ud af tre danskere ønsker mere politisk 
kontrol og regulering af sociale medier. 16 
procent mener den er passende. Samtidig 
oplever 79 procent, at de ikke kan gennem-
skue, hvordan deres data bruges af de store 
teknologifirmaer.

71 procent af borgerne medgiver også, at de 
har mistillid til teknologigiganternes håndte-
ring af deres data – kun 9 procent har tillid.

Sådan lyder nogle af resultaterne i en be-
folkningsundersøgelse, som er foretaget af 
PROSA og PROSABLADET i samarbejde med 
analyseinstituttet Megafon.

57 procent mener også, at sociale medier 
har haft negativ effekt på den demokratiske 
debat, kun 21 procent kalder den positiv.
44 procent ønsker forbud mod mobiltelefo-
ner med netadgang til børn under 13 år. 

Og 77 procent ønsker samtidig at regulere 
adgangen til sociale medier for børn under 13 
år. Kun 6 procent er imod regulering.

93 procent ønsker i øvrigt lovpligtig mærk-
ning af deep fakes.
 
I de it-professionelles fagforening PROSA 
mener man, at resultaterne bør være et wake 
up-call til politikerne.

 ”Vi ser klart, at sociale medier gør danskerne 
utrygge og skaber mistillid. Vi ser også, at 
der er et markant ønske om mere regule-
ring. Og at børn skal skærmes bedre,” siger 
formand Niels Bertelsen og fortsætter:

”Jeg håber inderligt, at politikerne – og 
særligt i EU-sammenhæng – lytter til bekym-
ringerne hos borgerne. Vi har længe advaret 
mod, at der alt for kort snor, når det hand-
ler om teknologigiganterne indsamling og 
brug af folks data samt påvirkning. Det er et 
stort demokratisk problem, særligt fordi det 
påvirker adfærd og har negativ indflydelse 
på vores nyhedsformidling og demokratiske 
debat. Det svarer danskerne også i undersø-
gelsen, at det har.”
 
57 procent oplever ikke, at de har overblik 
over, hvilke data som det offentlige indsam-
ler og deler, viser undersøgelsen.

Næsten hver anden dansker (48 procent)  
mener ikke, at der tages tilstrækkeligt hen-
syn til borgerne i digitaliseringen. 38 procent 
mener, at der tages tilstrækkeligt hensyn.

Der også en udbredt opfattelse af, at politi-
kerne ikke har styr på, hvordan den digitale 
omstilling påvirker borgerne. 56 procent 
svarer, at de ikke har tillid til, at politikerne 
har godt indblik i påvirkningen. 24 procent 
mener, at politikerne har.

Hver fjerde dansker (25 procent) mener, at 
den offentlige overvågning er gået for vidt. 
40 procent mener, at det er fint nok.

57 procent har tillid til, at det offentlige kun 
overvåger dem, når det er relevant. 26 pro-
cent har ikke tillid.

Resultater af PROSA-undersøgel-
sen, som er foretaget af Megafon 
fra 25. – 27. maj – baseret på 1.020 
respondenter

1.   57 procent har tillid til offentlig overvågning.   
21 procent svarer at de har mistillid.

2.   Hver fjerde dansker (25 procent) mener, at den 
offentlige overvågning er gået for vidt. 40 procent 
mener, at det er fint nok. 

3.   68 procent mener, at der er for lidt/alt for lidt regule-
ring af sociale medier – 16 procent mener, at regulerin-
gen er passende. 5 procent mener, at den er for stor.

4.   78 procent mener, at reguleringen af adgangen for 
børn under 13 år er for lille/alt for lille.

5.   86 procent mener, at de har kompetencerne til at 
benytte den digitale teknologi. 6 procent mener ikke, 
de har kompetencerne.

6.   79 procent mener, at digitaliseringen er positiv.  
9 procent mener, den er negativ.

7.   Et flertal på 48 procent mener ikke, at der tages 
tilstrækkeligt hensyn til borgerne i digitaliseringen.  
38 procent mener, at der tages hensyn.

8.   Der er udbredt opfattelse (56 procent) af, at politi-
kerne ikke har indblik i, hvordan den digitale omstil-
ling påvirker borgerne. 24 procent mener, at politiker-
ne indblik.

9.   Der er udbredt mistillid til big techs håndtering af 
data. 71 procent har mistillid, kun 9 procent har tillid.

10.   44 procent ønsker forbud mod, at børn under 13 år 
skal have mobil med netadgang. 46 procent mener,  
de skal.

11.   41 procent mener, at de ikke har overblik over 
adfærdspåvirkning brugt på platforme – 35 procent 
mener, de har.

12.   57 procent mener, at sociale medier har haft nega-
tiv effekt på den demokratiske debat, kun 21 procent 
mener, de har haft positiv effekt

13.   Der er tillid til AI som noget positivt på arbejdsmar-
kedet. 53 procent er positive – 21 procent er negative.

14.   Der er stor mistillid til AIs indflydelse på medierne/
debatten. 60 procent er samlet negative eller meget 
negative – kun 8 procent er positive.

15.   93 procent ønsker lovpligtig mærkning af deep fakes.

TEKST
Nicolai Scharling
nis@prosa.dk

40 Prosabladet · 4/2024
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[NYT FRA A-KASSEN]

Sol, strand og dagpenge – fem 
feriefif til dig, der er ledig

Kan jeg holde ferie, mens jeg er på  
dagpenge?
Ja, som ledig dagpengemodtager har du ret til 
at holde ferie lige som alle andre. Du kan dog 
ikke få dagpenge, imens du holder ferie. I stedet 
kan du få udbetalt de feriepenge, du har optjent 
hos en arbejdsgiver eller feriedagpenge, som 
du har optjent hos a-kassen. Husk, at du skal 
give a-kassen eller jobcentret besked senest 14 
dage før, du planlægger at holde ferie. Holder 
du ferien indenfor de første tre måneder af din 
ledighed, er det os i a-kassen, du skal informere. 
Hvis ferien er planlagt efter de første tre måne-
der af din ledighed, skal du informere jobcen-
tret. Så pak du blot kufferten – vi har styr på det 
økonomiske.

Hvordan melder jeg ferie til a-kassen?
Du melder ferie ved at logge ind på selvbetje-
ningen på Min A-kasse under ferie og udfylde 
”Ansøg om feriedagpenge”. På ansøgningsblan-
ketten kan du under ”Opgørelse over dage med 
feriedagpenge” se, hvor mange dage med ferie-
dagpenge du har optjent. Under kolonnen ”Rest” 
kan du se, hvor mange dage du har tilbage.

Skal jeg søge job, mens jeg holder ferie?
Vi synes, du skal bruge din ferie til at slappe af og 
lade op. I den periode, hvor du har meldt, at du 
holder ferie, har du ikke pligt til at søge job eller 
deltage i møder med a-kasse eller jobcentret. 
Når du vender tilbage til hverdagen som ledig, 
kan de gode sommerferie-vibes give din jobsøg-
ning et boost. Vender du tilbage, mens det sta-
dig er højsommer, så klø på med ansøgningerne 
– også de uopfordrede. Tænk på HR-chefen, der 

sidder og sveder på kontoret og bare venter på 
et friskt pust udefra.

Hvor meget kan jeg få i feriedagpenge?
Har du gået ledig og modtaget dagpenge fra 
optjeningsårets start og frem til ferien, kan du 
glæde dig over at få præcis det samme i ferie-
dagpenge som dine sædvanlige arbejdsløsheds-
dagpenge.
Men hvis du ikke har fået dagpenge eller barsels-
dagpenge hele perioden, så ser regnestykket lidt 
anderledes ud. Her får du nemlig feriedagpenge 
udregnet efter en fast sats på 82% af de maksi-
male dagpenge. Og hvad betyder det i kroner og 
øre? Jo, den maksimale dagpengesats er 20.359 
kroner om måneden, så 82% af det giver dig 
16.694,38 kroner. 
Vil du gerne have pengene på kontoen, en uge 
før ferien starter, skal du være vaks og indsende 
din ansøgning senest en måned inden. Så er du 
sikker på, at alt er klar til din velfortjente pause

Hvad hvis jeg får tilbudt et job under min 
ferie?
Måske er du heldig at få tilbudt et job midt i din 
ferie. Selvom det betyder, at du må pakke bade-
tøjet væk og tage arbejdstøjet på, kan det være 
en fantastisk chance. Tænk langsigtet og kon-
struktivt: Dette job kan åbne mange nye døre og 
skabe muligheder, der kan være langt mere vær-
difulde end endnu en gåtur langs stranden. Hvis 
du vælger at acceptere jobbet, skal du huske at 
afbryde din ferie og informere både a-kassen og 
jobcentret om dine ændrede planer, så vi kan 
opdatere dine oplysninger – og glæde os sam-
men med dig over din nye ansættelse. 

Sommerferien nærmer sig, og for mange betyder det ferie og afslapning. Er du 
ledig? Kan du bare droppe jobsøgningen og læne dig tilbage? Ja – det kan du fak-
tisk. Men der er nogle forhold, du skal være opmærksom på, inden du smutter ud i 
sommerlandet. Få Min A-kasses svar på fem typiske spørgsmål fra medlemmerne, 
når det ringer ind til ferie. Så kan du nyde sommeren og være tryg ved, at du har 
styr på både dagpenge og den perfekte plads på stranden.

42 Prosabladet · 4/2024 434/2024 · Prosabladet

Argh, jeg er blevet syg på ferien  
– hvad gør jeg?
FÅR JEG LØN? 
Normalt har du ret til løn under sygdom, 
men spørgsmålet er, om det altid gælder? 
Svaret er, at det kommer an på, hvorfor du 
er sygemeldt. 

Hvis det er almindelig sygdom, som ikke 
skyldes din egen grove uagtsomhed – du 
er for eksempel blevet forkølet eller blevet 
ramt af en grum omgang maveonde på et 
madmarked i Asien – så skal din arbejdsgi-
ver betale dig løn under sygdom. 

Hvis du derimod ikke kan arbejde, fordi 
du har brækket begge arme efter at have 
påsejlet en mole med jetski på Rhodos, 
så risikerer du, at sygefraværet er uden 
løn, når ferien er forbi. Din arbejdsgiver 
har nemlig ikke har pligt til at betale dig 
løn under sygdom, hvis du selv er skyld i 
sygefraværet. 

FÅR JEG EN NY FERIE? 
Hvis du bliver syg under din ferie, kan 
du også have ret til erstatningsferie. Det 
er uanset, om din sygdom er selvforskyldt 
eller ej. 

Hvis du bliver syg op til din ferie, er det 
vigtigt, at du husker at melde dig syg til 
din arbejdsgiver, inden du begynder ferien 
– og så kan du altså ikke tage afsted til 
Mallorca alligevel. Sygdom er en feriehin-
dring, så du kan ikke både holde ferien og 
senere få erstatningsferie for sygedagene. 
Hvis du melder dig syg op til din ferie, så 

kan du enten skubbe ferien og holde den, 
umiddelbart efter du er rask igen, eller du 
kan aftale med din chef, at du venter med 
at holde din ferie til et senere tidspunkt. 

Hvis du bliver syg under din ferie, vil 
de første fem sygedage være for egen 
regning. Hvis du f.eks. er på tre ugers som-
merferie og bliver syg i otte dage, så vil 
du kun få erstattet de sidste tre feriedage. 
Skulle du være så uheldig at blive syg un-
der ferien, så skal du melde dig syg første 
sygedag, da karensperioden først løber, fra 
du melder dig syg. 

SKAL JEG DOKUMENTERE, AT JEG 
ER SYG? 
Hvis du bliver syg i din ferie, skal du selv 
sørge for at kunne dokumentere sygdom-
men. I modsætning til en almindelig syge-
melding, hvor din arbejdsgiver beder om 
en lægeerklæring og derfor skal betale for 
den, så skal du selv betale for dokumenta-
tionen for sygdom under ferien. 

Selvom du måske kun har en uges ferie 
og er syg i tre dage, kan det være en idé at 
melde dig syg alligevel. Sygedage under 
ferien kan nemlig samles sammen inden 
for det samme ferieår (1. september – 31. 
august). Hvis du for eksempel bliver syg 
tre dage i vinterferien og igen fire dage i 
sommerferien, så kan du få erstatnings-
ferie for de to dage, der er ud over de fem 
dages karens. 

ARBEJDSLIV
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Kontakt
Formand, næstformand, forbundssekretærer
og lokalafdelinger
Henvendelse omkring hastesager kan uden for 
PROSAs åbningstider ske direkte til de fagligt 
valgte.

Niels Bertelsen
Formand
Direkte: 33 36 41 11
Mobil: 40 11 41 23
E-mail: nib@prosa.dk

Curt Kjærsgaard Raavig
Næstformand
Mobil: 29 23 53 96
E-mail: ckr@prosa.dk

Henrik Jacobsen
Forbundssekretær,  
Aarhus
Mobil: 25 22 17 22
E-mail: hja@prosa.dk

Amanda Christiansen
Forbundssekretær,  
Odense
Direkte: 33 36 41 27
Mobil: 20 96 84 97
E-mail: ach@prosa.dk

Morten Rønne
Forbundssekretær,  
København
Direkte: 33 36 41 21
Mobil: 27 10 78 86
E-mail: mbr@prosa.dk

Mirza Cirkinagic
Forbundssekretær,  
København
E-mail: mic@prosa.dk

København – Forbund
og Min A-kasse
Vester Farimagsgade 37A,
1606 Kbh. V
Kontortid: kl. 9-15
mandag dog kl. 10-15
Tlf.: 33 36 41 41

Aarhus
Søren Frichs Vej 38 K th.
8230 Åbyhøj
Kontortid: kl. 9.30-15

Odense
Overgade 54
5000 Odense C
Kontortid: kl. 10-15

PROSA/SAX
Vester Farimagsgade 37A,
1606 Kbh. V.
Tlf.: 33 36 41 41

PROSA/OFFENTLIG
Vester Farimagsgade 37A,
1606 Kbh. V.
Tlf.: 33 36 41 41

PROSA/STUD
Overgade 54,
5000 Odense C.
Tlf.: 33 36 41 41

PROSA/VEST
Søren Frichs Vej 38 K th.,
8230 Åbyhøj.
Tlf.: 33 36 41 41

PROSA/ØST
Vester Farimagsgade 37A,
1606 Kbh. V.
Tlf.: 33 36 41 41

E-mail:
medlemsreg@minakasse.dk
prosa@minakasse.dk
formand@prosa.dk
faglig@prosa.dk
prosa@prosa.dk

Jeg har altid været glad for gadgets, ting, man kunne trykke på, og 
computerspil. Jeg legede ikke så meget med pigerne som barn, så 
det var naturligt at lege med drengene, da vi kunne spille computer 
sammen. Det startede med My Little Pony og Lego-spil, men det blev 
hurtigt til World of Warcraft. Jeg spiller stadig, og senest har jeg kastet 
mig over Hogwarts Legacy. Min nyeste gadget er en Rog Ally, som er en 
håndholdt spillekonsol. 

Jeg kom direkte på gymnasiet efter folkeskolen, men det var over-
hovedet ikke noget for mig, så jeg droppede ud efter tre måneder. Jeg 
startede i stedet på en produktionsskole, og her var der en vejleder, der 
for første gang spurgte mig, hvad jeg havde lyst til. Jeg sagde, at jeg 
godt kunne lide it, og vejlederen tilmeldte mig grundforløbet til it-sup-
porter. To dage efter at jeg var startet, ringede jeg til hende og fortalte, 
at det var det helt rigtige for mig.  

For mig var det fantastisk med en erhvervsuddannelse, for jeg kunne 
komme direkte ud og arbejde i en virksomhed og bruge de ting, jeg 
havde lært på skolen. Jeg er senere også blevet uddannet som datatek-
niker med speciale i infrastruktur, og i dag arbejder jeg som Windows 
System Engineer Technical Lead hos DFDS. Det er lidt tilsvarende en 
fagkoordinator, så det er os, der står for at afholde standups og koordi-
nere på tværs af teams. 

Da jeg gik på it-supporteruddannelsen, kom Dansk Metal ud på 
skolen og reklamerede, men jeg tænkte, at der måtte være en bedre 
fagforening specielt til it-medarbejdere som mig – det kunne ikke passe, 
at vi skulle forhandles på samme måde som en murer, eller hvad de nu 
ellers har. Så jeg fandt PROSA, og jeg har været medlem lige siden. Jeg 
har bl.a. været på flere kurser, været på rundvisninger med it-kvindenet-
værket, og så har jeg fået rådgivning i forbindelse med et jobskifte.

Jeg er i min fritid involveret i bryggeriet People Like Us, som pri-
mært har ansatte, der har en psykisk diagnose eller fysiske handicaps. 
For halvandet år siden gik People Like Us konkurs, men sammen med 
omkring 30 andre var jeg med til at redde bryggeriet ved at investere 
tid og penge i projektet. Jeg er selv adopteret, hvilket har medført ar på 
sjælen, selvom jeg har haft en god barndom. Jeg har også oplevet stress 
og angst. Jeg har gået i børnehave med en blind og gået i skole med 
flere med cerebral parese. Jeg har gennem min omgangskreds oplevet 
stress, angst, depression, ADHD, aspergers og borderline helt tæt på, så 
jeg synes, det er vigtigt at støtte op om steder som People Like Us. 

TEKST 
Maria Trustrup
mbt@prosa.dk
FOTO
Privat 

MØD ET PROSAMEDLEM

Jeg spiller stadig, og 
senest har jeg kastet 
mig over Hogwarts 
Legacy. Min nyeste 

gadget er en Rog Ally, 
som er en håndholdt 

spillekonsol. 
Maia Speich Karstad 

28-årige Maia Speich Karstad 
arbejder i it-driftsafdelingen 
hos DFDS 
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ARRANGEMENTER  ⁄  KURSER  ⁄ 

Onsdag den 9. oktober 2024 
PROSA/Offentlig:  
Ordinær generalforsamling

Dagsorden ifølge vedtæg-
terne. Arrangementet er kun 
åbent for medlemmer af 
PROSA/Offentlig. Materiale vil 
være tilgængelig på hjemme-
siden. Der er oprettet separate 
arrangementer for delta-
gelse fra Aarhus og virtuelt, så 
ønsker du at deltage på den 
form, så vælg venligst disse 
arrangementer.

STED
PROSA, Vester Farimagsgade 
37A, 1606 København V

Lørdag den 26. oktober 2024
PROSA/ØST:  
Ordinær generalforsamling

Forslag, der ønskes behandlet 
på generalforsamlingen, skal 
være bestyrelsen i hænde 
senest den 20. september 
2024. Program og dagsorden 
publiceres på hjemmesiden 
senest den 4. oktober 2024. 
Henvendelse angående 
generalforsamlingen kan ske 
til forbundssekretær Mirza Cir-
kinagic, mic@prosa.dk, tlf. 26 
84 28 93, eller faglig konsulent 
Bjarke Friborg, bfr@prosa.dk, 
tlf. 27 78 54 34.
 
STED
PROSA, Vester Farimagsgade 
37A, 1606 København V

Lørdag den 14. september 2024
PROSA/VEST:  
50-års jubilæum og generalforsamling 

PROSA/VEST holder i anledningen af vores 50-
års jubilæum i år et brag af en fest. Vi fejrer, at 
VEST har rundet version 5.0, og samtidig af-
holder vi vores generalforsamling. Vi sørger for 
god mad og gode minder fra VESTs tid. VEST-
bestyrelsen håber på at se så mange af jer som 
muligt, så kom og fejr din lokalafdeling VEST 
– eller kom med som gæst. Hvis du tilmelder dig 
mindst en måned før, så kan du vælge en t-shirt 
eller polo med vores særlige jubilæumslogo.

Vi har kandidater til alle poster i bestyrelsen, så 
man bliver IKKE presset til at skulle vælges til 
bestyrelsen ved at møde op – men hvis man går 
og drømmer om en plads i bestyrelsen, så er der 
selvfølgelig mulighed. 

STED
PROSA, Søren Frichs Vej 38 K th., 8230 Åbyhøj

Der er tilmelding og flere detaljer på prosa.dk/kalender.
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INDKALDELSE TIL PROSAS 
DELEGERETFORSAMLING

D
EN

 16.-17. N
O

VEM
B

ER 2024 I FRED
ERICIA

Delegeretforsamlingen er stedet, 
hvor medlemmer fra hele landet 
mødes for at debattere it-faget 
og planlægge PROSAs arbejds-
plan og fokusområder de kom-
mende to år.

Der vælges også kandidater til 
en række vigtige poster i PROSA. 
Her kan du få politisk indflydelse 
og et godt fagligt netværk med 
andre it-professionelle.

For at deltage i delegeretforsam-
lingen skal du først vælges som 
delegeret i din lokalafdeling. 
Kontakt PROSA eller forbundsse-
kretæren for din lokalafdeling, hvis 
du vil vide mere om dine mulighe-
der for at deltage og sætte dit 
præg på PROSAs arbejde.

Sidste frist for indlevering af 

forslag til delegeretforsamlingen 
er fredag den 20. september 
2024 klokken 10, jf. vedtægter-
nes § 8 stk. 2.

Sidste frist for indlevering af 
forslag til arbejdsplan 
2025/2026 er fredag den 1. 
november 2024 klokken 10, jf. 
vedtægternes § 8 stk. 2.

Ønsker du at stille op til valge-
ne af formand, organisatorisk 
næstformand eller forbundsse-
kretærer, skal du meddele dit 
kandidatur senest fredag den 
20. september 2024 kl. 10.

Vel mødt til en spændende 
og udbytterig delegeret-
forsamling 2024. 
Hovedbestyrelsen

TID 
OG STED:

Den 16.-17. 
november 2024

Best Western 
Plus Hotel 
Fredericia

Dylan Beattie  Eli Holderness  Chris Klug  Carolina Pascale 
Campos  Damian Brady Drishti Jain  David Whitney 
 Gitte Klitgaard  Hannes Lowette  Jimmy Bogard  Liz 

Fong-Jones  Katarzyna Dusza  Mackenzie Jackson  Mark 
Rendle  Michelle Frost  Noa Goldman  Phil Nash  Richard 

Campbell  Tess Ferrandez-Norlander  Sam Newman 
 Sarah Young  Layla Porter  Steve Gordon  

110 Speakers
11 Workshops

120 Talks
Live Music
Keynotes

BBQ

cphdevfest.com

26 - 30 August - Øksnehallen I Kødbyen CPH

Developer Advocate @ AWS

Author, Speaker Head of Design, GitHub

Senior front-end developerStand-up Maths
Matt Parker

Filip Ekberg Diana Mounter 

Amy Kapernic Brandon Minnick

Google Chrome

Milica Mihajlija

Use promo code: PROSA24 
for a chance to win a ticket 
to CPHDevFest2025!

In cooperation with

Annonce



10 / Hvad er kunstig intelligens?
AI vidundersuppe kogt ingeniørkunst og data

6 / Min indre nørd 
Jamie bruger NixOS
 
22 / Tal til gumminanden
Hvordan ”rubberducking” blev en ting
 
24 / Tech-twins går mod strømmen
Programmeringen gav selvtillid

36 / Formandskommentaren:
Reguler så sociale medier
 
38 / Syg i ferien
Aaargh, hvad gør jeg?
 
44 / Mød Maria Speich Karstadt
PROSA-medlem med hang til gadgets
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